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LA SRA. PRESIDENTA: 

Bon dia, senyors i senyores diputats, començam aquesta
primera sessió. En primer lloc, demanaria als diferents grups
parlamentaris si hi ha qualque substitució a fer.

LA SRA. RIBAS I MARINO:

Buenos días, Sra. Presidenta, Idoia Ribas sustituye a Sergio
Rodríguez. 

LA SRA. PRESIDENTA:

Començam la sessió, idò.

I. Elecció de vicepresident o vicepresidenta de la
comissió.

El primer punt de l'ordre del dia d'avui consisteix en
l'elecció del càrrec de vicepresident o vicepresidenta de la
comissió, atesa la renúncia a la condició de diputat presentada
pel Sr. Joaquim Torres i Artigues, presentada mitjançant escrit
RGE núm. 4423/23. 

Havent parlat, abans d’iniciar la comissió, amb els diferents
grups parlamentaris, tots volen que la substituta, en aquest cas,
del Sr. Joaquim Torres, la Sra. Amanda Fernández i Rubí sigui
la vicepresidenta. Per tant, es faria per assentiment.

D’acord amb l'article 43.5 manifest que, atès que el Sr.
Torres i Artigues fou proposat pel Grup Parlamentari Socialista
com a vicepresident de la comissió, en aplicació de l'article 40
del Reglament del Parlament, correspon ara mateix al grup
parlamentari proposar el nom del candidat o candidata a
substituir-lo, el Grup Parlamentari Socialista que faci arribar a
aquesta presidència el nom del diputat o diputada que proposa
al càrrec de vicepresident o vicepresidenta.

Podem considerar aprovada per assentiment la proposta feta
pel Grup Parlamentari Socialista i, en aquest cas, queda
proclamada vicepresidenta de la Comissió d'Assumptes
Institucionals i Generals la Sra. Amanda Fernández i Rubí.

Ja ha ocupat el seu lloc. Molt bé.

II. Compareixença de la consellera de Presidència i
Administracions Públiques, sol·licitada mitjançant l’escrit
RGE núm. 2738/23, presentat pel Govern de les Illes
Balears, per informar sobre les directrius generals de
l’acció de govern en les seves àrees de responsabilitat.

Ara passarem, a continuació, al segon punt de l'ordre del dia
relatiu a la compareixença de la consellera de Presidència i
Administracions Públiques, sol·licitada mitjançant l'escrit RGE
núm. 2738/23, presentat pel Govern de les Illes Balears, per
informar sobre les directrius generals de l'acció de govern a les
seves àrees de responsabilitat. 

Benvinguda, Sra. Consellera, i a tot el seu equip: la Sra.
María José Bauzá i Alonso,  secretària general; el Sr. Jaume
Porsell i Alemany, director general de Coordinació i
Transparència; la Sra. Francisca Ramis i Pons, directora

general de Relacions Institucionals i de Relacions amb el
Parlament; el Sr. Sebastià Sureda i Mas, director general
d'Emergències i Interior; la Sra. Maria Violeta Rodríguez i
Martínez, directora de l'Escola Balear d'Administració Pública;
la Sra. Aina Maria Sureda i Amorós, Gestió d'Emergències de
les Illes Balears; la Sra. Antonia Fornari Thomás, cap de
gabinet; la Sra. Marta Sureda i Rotger,  cap de premsa; el Sr.
Juan Carlos Sabrafín i Roig, adjunt a la cap de premsa, i la Sra.
Francisca Pol i Cabrer, interlocutora parlamentària. 

El format d'aquesta compareixença, com bé ja sabeu, serà,
en principi, una exposició oral per part de la consellera amb
temps il·limitat. Després es demanarà als diferents grups
parlamentaris si volen fer una aturada de la sessió per preparar
preguntes o bé si volen ja continuar. Si és continuar, es
continuarà amb una exposició fent preguntes a la consellera per
cada un dels grups amb un temps de deu minuts. L’ordre
d’intervenció serà de major a menor representació
parlamentària en funció del nombre de diputats i el Grup
Popular, per ser part del Govern, per formar part del Govern,
serà el darrer a intervenir. A continuació la consellera
contestarà als diferents grups, temps il·limitat, i hi haurà la
rèplica dels diferents grups, de cinc minuts. La consellera farà
la contrarèplica per tancar la sessió. 

Idò, si no hi ha més, podríem començar. Sra. Consellera,
vostè té la paraula. 

LA SRA. CONSELLERA DE PRESIDÈNCIA I
ADMINISTRACIONS PÚBLIQUES (Antònia Maria
Estarellas i Torrens):

Moltes gràcies, presidenta, vicepresidentes i bon dia a tots
els diputats que formen part d'aquesta comissió. Assumiré, ja
que s'ha presentat un per un l’equip, excusaré la presència del
director general de Funció Pública, Antoni Mesquida i Bauzà,
que avui no ens podia acompanyar però que hem cregut que
valia la pena comparèixer el més aviat possible i posar-nos a la
vostra disposició, a tots els que supòs que aquests anys ens
haurem de veure i, per part meva, esper tenir una actitud
positiva i receptiva cap a les propostes que puguin sortir dels
diferents grups per fer d'aquestes illes un poquet millor, i un
poquet més, per dir-ho de qualque manera, més propera als
ciutadans d'aquesta illa.

Vull agrair també a tots els companys i directors que faran
possible que els objectius que avui plantejam es facin efectius.

He plantejat aquesta compareixença un poc en el moment
que ens trobam, és vera que se’ns repeteix molt que fa dos
mesos que ja hem arribat, a mi dos mesos no em semblen
tampoc excessius, i quan tenc directors generals que fa un mes
que realment estan al càrrec, així que el que hem fet dins
aquesta primera arribada ha estat sobretot una fase d'anàlisi,
anàlisi del que hi ha a les diferents direccions generals, del que
es troba en marxa, del que s’ha deixat d’executar, perquè jo
crec que la presa de decisions sempre passa per una avaluació
prèvia de tot el que està en funcionament o ha deixat l'equip
anterior, amb més o menys encert, però que hi havia un camí fet
i s'havia d'analitzar.

 

http://web.parlamentib.es/webgtp/scripts/Unregentn.asp?CFNumReg=202304423
http://web.parlamentib.es/webgtp/scripts/Unregentn.asp?CFNumReg=202302738
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Sense més dilació, començaré a informar-los de l'estructura
de la Conselleria de Presidència i Administracions Públiques
per a aquests quatre anys, amb el convenciment que sigui un
període de transformació cap a una administració més propera,
que té molts de reptes, més eficient i més eficaç i, en
conseqüència, més compromesa amb els ciutadans i ciutadanes
de les Illes.

Però també un compromís amb els funcionaris i treballadors
públics, els quals intentarem dotar dels mecanismes necessaris
per fer possible un canvi de model que realment ja està en el
carrer i l'hem d'adequar a la funció pública.

Dit això, m'agradaria destacar la transversalitat d'aquesta
conselleria. Com vostès ja saben, hi ha una missió des de la
Conselleria de Presidència que és coordinar l'acció de govern,
donar suport a tota la presidència del Consolat, al Consell de
Govern, duim temes transversals, com pot ser el BOIB, que
semblen coses menors però no ho són, és una gran tasca i una
gran feina que desenvolupa aquesta conselleria. 

Com sabeu..., com saben -perdó-, en virtut del Decret
12/2023, de 10 de juliol, la Conselleria de Presidència va
quedar estructurada de la següent manera: una secretaria
general i quatre direccions generals, en què s’han rejuntat un
poc les competències: tenim la Direcció General de
Coordinació i Transparència, la Direcció General de Relacions
Institucionals i Relacions amb el Parlament, la Direcció
General de Funció Pública, Direcció General d' Emergències i
Interior. I tenim 3 ens públics: per una part, GEIBSAU, Gestió
d'Emergències de les Illes Balears; l'EBAP, que està realment
dins la banda de funció pública; la Radiotelevisió pública de les
Illes Balears; i la Fundació de les Illes Balears d'Acció
Exterior, FIBAE.

D'aquesta manera, s’ha englobat la Direcció General de
Comunicació dins la Direcció General de Coordinació i
Transparència, i la Direcció General d'Acció Exterior, que les
quals responsabilitats són assumides per la Direcció General de
Relacions Institucionals i de Relacions amb el Parlament,
conscients que podem fer una millor feina amb menys cost per
a la butxaca; només amb l'eliminació d'aquestes dues direccions
generals aconseguim un estalvi de mig milió d'euros per als
ciutadans de les Illes en la present legislatura.

Començaré, si els sembla, de manera ordenada a resumir un
poc quins són els objectius, com estam i un poc de cada una de
les direccions generals. 

De part de la Direcció General de Coordinació i
Transparència, els ciutadans ens han encomanat la gestió de
futur i els interessos de la nostra comunitat, i aquí té un paper
fonamental la conselleria a través de la Direcció General de
Coordinació i Transparència, que té la missió de vigilar i
coordinar el compliment de tots els acords d'investidura, de tot
el programa amb les principals premisses que la presidenta
Margalida Prohens va presentar en aquestes eleccions, i que els
ciutadans i les ciutadanes de les Illes Balears visualitzin que, en
aquest cas, el Partit Popular practica un bon govern, una
administració responsable i fa efectius els compromisos que va
firmar davant els ciutadans. I ho farem amb una gestió honesta
i responsable, transparent, a l’abast de tothom allà on no hi ha

fum ni fotografia ni paraules buides, sinó acompanyades de
fets. Ha arribat l'hora de les solucions.

Per tot això, i com a novetat dins aquesta estructura, en
col·laboració amb la Direcció General de Coordinació i
Transparència, es crea la Unitat acceleradora de projectes amb
l'objectiu principal d'impulsar i coordinar els principals
projectes que li siguin assignats, que promourà en coordinació
amb el gabinet de Presidència l'agilització de tots els
procediments de les administracions públiques que siguin
necessaris per dur-los a terme, i emprendrà les accions que
siguin procedents per fer possible la tramitació preferent i
urgent dels diferents projectes. En poques paraules: que els
projectes no quedin en un calaix sinó que realment tenguin un
vertader impuls i que arribin als ciutadans.

Una altra de les principals novetats per a la present
legislatura és que la Direcció General de Coordinació i
Transparència ha assumit les funcions desenvolupades per
l'antiga Direcció General de Memòria Democràtica. Assumim,
per tant, el ferm compromís de seguir donant rigorós
compliment -com ja ho hem transmès a la ciutadania- a la Llei
de fosses, sobre localització, identificació i recuperació de les
restes de persones desaparegudes. Seguirem, per tant, amb el
quart pla del projecte d'inversió iniciat, perquè sempre hem dit
que tothom ha de tenir un lloc on poder -diguem- retre
homenatge als seus éssers estimats.

De la mateixa manera que aquesta seu parlamentària és la
casa de tots, els ciutadans i les ciutadanes de les Illes Balears,
el Govern és l'instrument que ha de fer visible el compromís
per als seus governants amb el conjunt de la ciutadania. Hem
parlat fins ara d'un model de gestió transparent, honest i
responsable, però res d'això no es faria, no seria possible, si no
es fes des de la proximitat. Nosaltres creiem fermament -la
presidenta ho ha repetit en diferents ocasions- que és un
programa que està fet escoltant la ciutadania, escoltant les
associacions, i aquí tenim, a través de la Direcció General de
Relacions Institucionals i de Relacions amb el Parlament, un
pilar fonamental, escoltant la veu i els problemes dels que tenen
mancances.

Perdonau, és que tenc el coll fatal. Ha arribat... A través de
la direcció general, donarem per començar..., per començar...
Perdó, perdonau uns segons... No són nirvis, és mal de coll.

Hem de posar mesures urgents, donar visibilitat a projectes
en concret, que lleis com la de Capitalitat, tant la de Palma,
com la d'Eivissa, com la Llei de la Reserva de la Biosfera de
Menorca, vagin encaminades a aconseguir un model que sigui
adequat a les necessitats de cada una de les capitals o ciutats
més importants que tenim en el nostre arxipèlag i que sigui
realment un lloc on es puguin visibilitzar projectes que donen
peu a donar respostes a la ciutadania.

A més, convençuts que la política més útil és aquella que es
fa de cara a la gent, amb les portes obertes, fomentarem les
relacions ciutadanes, com també les relacions institucionals
amb el Govern de l'Estat, les comunitats autònomes, les
institucions de govern de les Illes i dels municipis i dels ens
territorials, des de la proximitat, la lleialtat i recolzament en tot
el que sigui realment d'interès per als ciutadans d'aquestes illes.
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En aquest sentit, i conscients que som una comunitat plural,
impulsarem les relacions amb els consolats, les comunitats i
entitats associatives de residents forànies, així com les cases
regionals, i reforçarem els ponts amb les comunitats balears a
l'exterior. En relació amb aquest punt, m'agradaria destacar que
el que sí ja s’ha enllestit és la tasca de desenvolupar la Llei
7/2023, de balears a l’exterior, de 22 de març, que va ser
aprovada en aquesta seu, amb el suport del nostre partit, i
aquesta llei té l’objecte de regular el marc de les relacions de
la CAIB amb les comunitats balears o illenques establertes
temporalment o permanentment fora del territori de la
comunitat autònoma; com, també, amb aquelles persones que
acrediten vincles d'origen amb les Illes Balears.

Un altre objectiu d'aquesta direcció general consistirà en
enfortir les relacions amb la Unió Europea, amb una presència
activa i permanent a Brussel·les per donar a conèixer la realitat
de les nostres illes i defensar els seus interessos, els interessos
de tots els ciutadans, i especialment d'aquells agents que
realment són eines de transformació. 

Sobre aquest punt em permetran que faci una menció a la
FIBAE, la Fundació de les Illes Balears a l’Exterior, que va
néixer amb l'objectiu, entre altres, d'impulsar l'apropament i la
cohesió de les Illes Balears a la seva realitat europea i
mediterrània, i que en aquests moments anunciï que estam en
procés de revisió. 

En definitiva, com deia, visualitzarem una vertadera política
de proximitat, reforçarem els canals existents i establirem
aquells que siguin necessaris amb les organitzacions,
associacions, entitats, col·legis professionals, fundacions,
acadèmies, entre altres, sempre a prop i a disposició de qui ens
necessiti. 

Quant a la Direcció General de Funció Pública, ha de
suposar també un punt d'inflexió en matèria de gestió de
personal de les Illes Balears, a la recerca dels desitjats índexs
d'eficàcia i eficiència, però també amb la voluntat ferma de
garantir la seguretat jurídica, l'estabilitat laboral i la igualtat
dins els cossos de funcionaris i treballadors públics. Per això,
s'impulsarà un pla de modernització i actualització de la funció
pública que té per objecte la planificació o direcció i
coordinació d’execució de la política general, l'ordenació i
gestió del personal al servei de l'Administració de la CAIB,
dels recursos humans del sector públic instrumental i del seu
personal, així com tot el departament que fa les nòmines
corresponents a tot el sector públic. A més, s’impulsaran i
coordinaran les polítiques i plans d'igualtat entre dones i homes
empleats dels serveis generals de l'Administració de la
comunitat autònoma i del sector públic instrumental. I molt
important, promoure accions de formació del personal
realitzant també tasques d’inspecció de qualitat per veure quins
-crec que és hora de determinar quins serveis realment estan
equilibrats o desequilibrats-, quins són, revisar profundament
les matèries de cada un d'ells i procedir a una vertadera
ordenació de la funció pública.

De tot quan els acab de dir m'agradaria destacar el ferm
compromís d'aquest govern amb el capital humà de
l'administració autonòmica, sense cap mena de dubte, el cor de

la nostra administració. Conscients de la seva important funció
volem ser un cos sa i fort i pròxim al nostre funcionariat. 

Per això, volem deixar constància de la nostra voluntat
d'emprendre mesures orientades a establir un concurs
permanent, avisar segurs de la temporalitat, simplificar i agilitar
els processos selectius, actualitzar l’ordenació del sector públic
i del cos de seguretat de la CAIB, emprendre el IV Pla
d'igualtat per al personal de serveis generals i, sobretot, regir la
formació pròpia dels funcionaris i membres adscrits en crear
uns itineraris formatius, que la persona es pugui sentir
realitzada dins la seva tasca com a funcionari d'aquesta
comunitat. 

Tot aquest procés ha d'anar acompanyat de la millora de les
eines informàtiques, cabdals per a una vertadera modernització
de la funció pública i de la relació amb els ciutadans. Dins
aquest marc de la funció pública tenim l'Escola Balear
d'Administracions Públiques que, si bé en aquest moment en
analitzar un poc com hem trobat l'EBAP, crec que hi haurà
feina just de quatre anys a desembossar tots els processos que
en aquests moments estan en marxa, des de processos selectius,
que començaren el 2019, que encara no estan resolts, més tots
els plans d'estabilització més l’acompanyament que es fa als
ajuntament en aquesta tasca. Per tant, el principal en aquests
moments és posar fil a l'agulla per desembossar  els processos
d'estabilització del personal interí, el concurs oposició, que
permetran donar als cossos generals de la nostra comunitat els
recursos humans necessaris per oferir un servei de qualitat a la
ciutadania.

D'altra banda, l’EBAP també jugarà aquesta legislatura un
paper decisiu quant a la modernització i simplificació
administrativa. Com ja va dir la presidenta, es crea una
comissió de simplificació administrativa transversal amb totes
les diferents dependències de les conselleries per a realment
tenir un projecte amb fil per randa per posar a poc a poc, un per
un, un poc d'ordre en tot aquesta maremàgnum de papers tan
intens, com que dificulten també als ciutadans i a les diferents
entitats la relació amb l'administració de la comunitat
autònoma.

Procediment de formació, com he dit, (...) motius, però de
molt resoldre d’una manera eficaç la mancança de policies
locals que demanen tots els nostres municipis. Aquesta crec que
ha de ser una de les principals tasques d’aquest govern.
Realment, quan m'he desplaçat pels diferents consells,
municipis, tots els batles, tothom, demanen que canviem la
metodologia per tenir efectius reals de policia local i que,
sobretot, aquells municipis més petits que tenen la problemàtica
molt més agreujada puguin no dependre de si un policia local
el tenen, el formen i després se’n va a un altre municipi. 

Així, els avanç el nostre compromís de liderar la resolució
d'aquesta problemàtica, acompanyada de la Direcció General
d'Emergències i Interior, i ho farem amb determinació, centrats
a accelerar la cobertura de places, donar les màximes garanties
de permanència dels agents destinats al municipi i, fonamental
també, millorar la formació i capacitació dels nostres agents.

Com a darrera direcció general em queda la d’Emergències
i Interior. I hi ha com a dues àrees molt diferenciades, una és
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Interior i l’altra la banda d’Emergències. Començaré amb el
departament d’Interior en què impulsarem les mesures
orientades, a part de la simplificació administrativa, però també
dels policies locals dels nostres municipis, millorant un
programa de coordinació digital necessitat a dia d'avui dels
recursos humans i tècnics que han de garantir l'òptim
funcionament en les tasques de consulta per part dels 45
municipis, 37 de Mallorca i 8 de Menorca, que s'han adherit a
aquest serveis. 

De la mateixa manera, reforçarem totes aquelles línies
d'actuació orientades a la capacitació i formació dels policies
locals i altres àrees de seguretat pública. Parl de personal
d'Emergències, Protecció Civil, bombers, entre altres, perquè
en matèria de seguretat qualsevol inversió no és només una
obligació, és també un deure i una responsabilitat social.

Quant al Departament d'Emergències, per poder coordinar
una resposta ràpida davant situacions d'emergències, que és la
principal figura de la direcció general, com ara ha passat amb
incendis, inundacions, rescats, accidents, entre altres, i que
funciona en col·laboració amb els organismes intervinents com
ara la Guàrdia Civil, la Policia Nacional, bombers, carreteres,
Protecció Civil, és a dir, el Departament d'Emergències s’ha de
convertir en un centre real d’emergències a través de l’l12 i que
això comporta donar-li estabilitat i, sobretot, donar-li mitjans.

Situacions crítiques que es gestionen més fàcilment, com els
plans que estan aprovats d'autoprotecció amb els quals compta
la nostra comunitat autònoma, que estan protocol·litzats com
s'ha d'actuar en cas de produir-se alguna emergència, algun
fenomen advers. Plans com l’INFOBAL, el SEVESO,
l’INUNBAL, el RADBAL, plans que tenen per objectiu
millorar les mesures pertinents en matèria de prevenció. Creiem
que som a un moment que hem d’estar previnguts, s'ha de fer
molta feina de mà, i és un poc la intenció de totes i cada una de
les administracions, tant locals com consells insulars com els
diferents organismes. 

Convit a participar activament a aquesta comissió d’una
cosa que crec que ens afecta a tots cada dia i que és una
amenaça per a la societat i qualsevol millora que es pugui
aportar per part d'aquesta comissió serà molt ben rebuda.

No obstant, els resultats en la gestió de les emergències que
s’han dut en els darrers anys han demostrat que és necessària
una profunda revisió de la normativa autonòmica i matèria
d'emergències i protecció, una actuació que serà, com he dit
abans, una de les prioritats d'aquesta conselleria. De la mateixa
manera hem d'avaluar el Servei d'Emergència 112, tant pel que
fa a la unitat operativa com al servei d'atenció telefònica. 

Sempre dic que quan es produeixen situacions d'emergència
i un telefona, una persona telefona a l’112, hem de tenir la
capacitat per poder atendre aquesta cridada, perquè en aquell 
moment aquella persona està preocupada, està en un moment
d'ansietat i just que qualcú pugui contestar i tranquil·litzar crec
que és un deure tenir aquest servei que en un primer punt pugui
suposar una tranquil·litat de la persona que es troba en una
situació de preocupació. Amb això, amb tot el meu
reconeixement cap els professionals i el personal d'aquest
servei, que fan una tasca que no es pot ja ni tan sols avaluar

d’indispensable, m'ha cridat molt l'atenció com després de
qualsevol cridada hi ha tota una feinada al darrere que no es
veu, però hi ha molta feina quan un crida a l’112 amb tota la
feina que tal... Per tant, hem de tenir de manera constant gent
formada, gent preparada, gent suficient i donar estabilitat als
teleoperadors en primera instància, perquè és precís millorar tot
allò que sigui millorable i s'ha de seguir apostant per aquesta
actuació. 

Això passa per procedir sense demora la convocatòria i
execució de les ofertes públiques de les places ocupades per
personal temporal al GEIBSAU, societat que gestiona les
emergències de la CAIB, per dotar-los de, també, la necessària
seguretat jurídica. Això val dir que es durà a terme l'ocupació
dels llocs de treball vacants a l'àrea d'operacions de l’112 per
minimitzar el problema del qual parlam fins ara.

Finalment, impulsarem un pla estratègic de protecció i
emergències amb l'objectiu de consolidar el sistema integrat de
Protecció Civil autonòmic, un col·lectiu un poc, per no dir
totalment abandonat, durant la passada legislatura i que ha de
poder prestar els seus serveis amb les condicions que pertoquin.
Els de Protecció Civil són moltes vegades els primers agents
que es troben sobre la zona.

No volia acabar, he fet una exposició no excessivament
llarga, supòs que a vostès els interessa més la part
d’aportacions que es pot fer en aquesta comissió perquè -com
he dit- en aquests moments el que ens ocupava més a tot l'equip
de la conselleria és determinar a quins punts es vol fer feina i
incidència. I -com vostès bé saben- nosaltres executam un
pressupost que se’ns ha deixat elaborat per part de l’anterior
govern i fem feina ja en un pressupost que durem, supòs que
d'aquí dos mesos, que vendrem a presentar en aquesta sala de
cara al 2024 i -com dic- dins aquests principals objectius se
n'han de donar unes mesures que han de venir quantificades i
que han de venir amb el suport d’una llei de pressuposts perquè
assumir i anunciar aquí mesures que després no s'han de poder
materialitzar no anirà... fet per part d'aquesta consellera.

Voldria acabar només fent una referència a la Direcció
General de l'Advocacia, que està adscrita a aquesta conselleria,
encara que tots sabem que té la seva pròpia entitat, imparcialitat
i funcionament. Dins la Direcció General de l'Advocacia s'ha
produït un canvi, s'hi integrarà l’Institut d'Estudis Autonòmics
i en aquests moments ja s’ha fet mitjançant decret i serà efectiu
dins el 2024.

L’Advocacia és una figura essencial en la representació i
defensa en judici dels interessos de l'administració autonòmica
i dels ens que en depenen, així com també en proporcionar
assessorament jurídic al Govern i als òrgans de l'administració
en matèries o qüestions d'especial rellevància i transcendència.

Una de les funcions claus i que volem que sigui una part
imprescindible de la feina d’aquesta direcció és garantir la
coordinació dels serveis jurídics de les conselleries i de les
entitats dependents de l'administració de la CAIB, per tal que
totes les normes que es puguin evacuar durant aquest govern
tenguin una solvència, que venguin ben assessorades i que
siguin un suport de seguretat per als ciutadans d'aquestes illes. 
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Pel que fa a l'Institut d'Estudis Autonòmics, fomentaran
l'acció d'uns departaments claus dins l'estructura de
l'administració de la CAIB pel seu paper en l'exercici de les
funcions relatives a l'estudi, recerca i difusió legislativa en
matèria d’autonomies territorials, amb atenció preferent al dret
públic balear.

Finalment, i en relació amb la Radiotelevisió pública de les
Illes Balears, que té una comissió, però que tots saben que està
adscrita a aquesta direcció, les primeres passes van dirigides a
garantir un model de gestió eficaç, eficient, a dotar l'ens del
personal necessari, convocar les places, moltes places que hi ha
vacants dins l'organigrama, i l'objectiu de cobrir el més aviat
possible les direccions d’administració i finances, talents,
recursos humans, etc.

Vull igualment manifestar la nostra intenció de reforçar
l’aposta de l'ens per al model de producció pròpia, ja no tan
sols pel que fa a la qualitat, sinó també com a reivindicació a la
producció local i, molt important també, pensant en l'impuls de
l'activitat econòmica i de l’ocupació.

Bé, fins aquí, com he dit, la meva exposició quant als
principals objectius que hem revisat i que esperem que donaran
forma als pressuposts del 2024.

LA SRA. PRESIDENTA:

Moltes gràcies, Sra Consellera. Procedeix ara la suspensió
de la sessió per un temps màxim de 45 minuts, per tal que els
grups parlamentaris puguin preparar la formulació de preguntes
o observacions, per la qual cosa es demana als portaveus si
volen una suspensió de la sessió o bé podem continuar. 

Sr. Castells, continuam? Sra. Gil, continuam? Perfecte.

Per tal de formular preguntes o observacions tot seguit
procedeix la intervenció dels grups parlamentaris.  La Sra.
Consellera pot contestar globalment totes les preguntes o
observacions formulades o bé contestar individualment després
de cada intervenció de cada portaveu. 

LA SRA. CONSELLERA DE PRESIDÈNCIA I
ADMINISTRACIONS PÚBLIQUES (Antònia Maria
Estarellas i Torrens):

Preferiria agrupades.

LA SRA. PRESIDENTA:

Agrupades, d'acord. Començam, té, com he dit abans,
l’ordre d'intervencions és pels grups parlamentaris, segons la
seva representació, de major a menor, té la paraula el Sr. Pons,
del Grup Socialista.

EL SR. PONS I PONS:

Moltes gràcies, Sra. Presidenta. Moltes gràcies, Sra.
Consellera, per la seva compareixença i per la informació que
ha donat en aquesta cambra del que hauria d'haver estat un
programa de feina, un full de ruta de les tasques d'aquesta
legislatura ja entrada.

Els cent primers dies de les eleccions del 28 de maig han
passat ja fa estona, anam camí dels tres mesos des de la
conformació del Govern fruit de l'acord entre el pacte PP i
VOX, temps suficient per identificar prioritats polítiques,
actituds de govern, ritmes de feina, i la sensació, la percepció
que donen no és només el fet que a aquest govern li costa
arrancar, i vostè avui ho ha posat de manifest, sinó que arrenca
malament, de forma descompensada, acomplexada -permeti’m
dir-ho així- respecte d’aquesta digestió dels acords amb VOX,
amb moltes dificultats per trobar gent, amb errades jurídiques
d’embalum, amb incompliments de promeses electorals
constatables i amb les primeres tensions socials no pròpies dels
cent primers dies.

Vostè és la consellera de Presidència i, com a tal, té la
responsabilitat de la coordinació del Govern, alhora també que
el suport directe a la presidenta del Govern. És de suposar que
hi va ser vostè des dels mateixos inicis, tot just després del 28
de maig i, per tant, té una responsabilitat directa en la posada
en marxa del Govern i en les decisions que s'han pres fins ara. 

El mateix pacte de governabilitat entre PP i VOX ja va
suposar un fet insòlit i va marcar un lamentable precedent
institucional, mai, mai el Govern de l'illa de Menorca, mai el
consell insular no havia estat moneda de canvi en els pactes a
l’àmbit autonòmic. Obligar un nou president entrant, el Sr.
Vilafranca, a haver d’incloure dins el Govern del Consell
consellers de VOX, en contra de la seva pròpia voluntat, denota
una manca de respecte cap a l'autonomia d'una de les peces
claus de l'arquitectura institucional de la nostra comunitat, com
són els consells insulars, alhora que suposa una pèrdua
d'autoritat i d'autonomia del nou president del consell, el Sr.
Vilafranca, que no ho hauria d'haver tolerat mai. El mateix
podríem dir del Consell de Mallorca i de la subordinació del Sr.
Galmés. 

Però és que n’hi ha hagut més, perquè el Govern ha forçat
el Consell Insular de Menorca a col·locar -permeti’m que ho
digui- un comissari polític dins la Comissió d'Urbanisme i
Ordenació del Territori del Consell de Menorca, amb
competències pròpies des de l’any 2000. I per açò jo li volia
demanar, Sra. Consellera, que ens pugui explicar com entén
vostè l’arquitectura institucional de la nostra comunitat? I la
autonomia i capacitat institucional dels consells insulars? Té
previst el Govern la transferència de noves competències cap
als consells insulars, i quines? I s'ha plantejat, en tot cas, la
transferència en relació amb les competències de costes,
assumides per part del Govern d'Espanya? 

Ja veu, el Govern encara no havia pres possessió, i les
ànsies recentralitzadores ja menyspreen l'autonomia insular.
Després, va venir la conformació del Govern, on han necessitat
mesos per ocupar càrrecs, i la posada en marxa de les
conselleries, on hem vist la sensació de paràlisi de la meitat
d'aquestes conselleries: a Turisme, a Empresa -ahir va
comparèixer el conseller i no va ser capaç de fer una sola
proposta-, en matèria de Família i Afers Socials, en
Agricultura, l’únic mèrit és els pols del conseller front a la
presidenta per col·locar el número sis de Podemos com a
director general, i jo li hauria de dir, i la compareixença d'avui
de vostè, on no ens ha proposat cap full de ruta, cap proposta
ni cap camí per a aquests pròxims quatre anys.

 



ASSUMPTES INSTITUCIONALS I GENERALS / Núm. 2 / 13 de setembre de 2023 11

I aquesta deixadesa i aquesta manca d'iniciativa en aquests
cent primers dies no la deixen gaire bé a vostè, com a
consellera de Presidència i, per tant, també com a responsable
de la coordinació del Govern.

Però tampoc les decisions de gestió interna de la mateixa
conselleria són el paradigma de l'excel·lència en la gestió.
Vostè -i ho ha dit- és la màxima responsable de l'Advocacia, i
hem vist com han decidit posar un recurs d'inconstitucionalitat
contra el Govern d'Espanya, bàsicament perquè estan en contra
de poder declarar zones tensionades on fixar la limitació de
preus de lloguer, i resulta que el Consell Consultiu els diu que
aquesta llei és plenament constitucional.

O, han decidit denunciar l'anterior govern davant la Fiscalia,
remetre l'expedient sencer, sense escrit d'acusació i, per tant,
establir estratègies de judicialització de la política, perquè
aquestes qüestions s'haurien de resoldre dins el marc de la
política i no dins el marc de la justícia. I per açò jo li voldria
demanar si està d'acord amb aquesta estratègia de
judicialització, i si serà aquesta la tònica que portarà aquest
govern al llarg d'aquests quatre anys, la d'anar per la via de la
confrontació i no tant per la via del diàleg i la de l’acord.

L’exemple de determinades lleis també el podríem posar en
la part de l’impost de successions, on hem vist que es
comprometen a eliminar un impost i el que acaben fent -el de
successions- és incrementar la càrrega fiscal a través de l’IRPF.

Però n’hem vist més, també, de qüestions que ens
preocupen, pitjor encara va ser la gestió del temporal de fa ara
dues setmanes, amb avisos i preavisos de l'arribada del
temporal, de la importància de preparar-se, qualsevol
mínimament informat sabia el que ens venia i el director
general d'Emergències el matí feia un cafè, el migdia dinava
acompanyat d’estovalles, i no apareixia fins a l’horabaixa, que
era quan des de l'oposició reclamàvem on era i què succeïa. I
açò, Sra. Consellera, jo li he de demanar: si hi haurà
responsabilitats, quines decisions prendran vostès davant una
negligència evident. Són fets reals, Sra. Consellera, que no la
deixen gaire bé a l'hora de valorar la seva gestió al capdavant
d'aquesta conselleria.

I n’hi ha més, no quedam aquí, perquè hem vist també els
primers anuncis als mitjans de comunicació que també
estableixen aquesta idea de determinats tics, clarament
autoritaris, allunyats de la realitat social de les nostres illes, i
que demostren l’obsessió per evitar qualsevol tipus de crítica,
l’obsessió pel control. Ha anunciat la supressió de l'Oficina
anticorrupció perquè diuen que és prescindible. L'únic partit de
les Illes Balears, el Partit Popular, condemnat per corrupció a
les Illes Balears, el primer que fa quan arriba de nou al Govern,
és optar i decidir eliminar l’Oficina anticorrupció; no que la
reforçaran, que la milloraran, que cercaran vies perquè funcioni
millor si creuen que hi ha alguns dèficits, no: que la suprimiran!
Quan hem començat a veure una consellera que s'apropia d'una
plaça d'aparcament públic, que arriba a acords amb fons voltor
per donar-los i atorgar beneficis milionaris, decisions més que
reprovables, no és ni ètic ni estètic. Idò sí, vostès han decidit
eliminar l'Oficina anticorrupció.

Però en veiem més, perquè han anunciat que canviaran la
llei d’IB3, perquè volen eliminar..., eliminar no, volen cessar el
director general; el seu mandat acaba el 2028 i du tempus
diferents als ritmes legislatius, precisament, perquè hi pugui
haver aquesta autonomia d’IB3 com a element de valor que
aporti una informació fidedigna i no sigui un aparell a les
ordres del Govern. Idò vostès han decidit tornar al model de
televisió de Jaume Matas. I jo li he de demanar: ens pot
confirmar quin serà el calendari que manegen vostès per al
cessament del president, si açò és el que persegueixen? I quin
mecanisme utilitzaran per fer possible aquesta -permeti’m que
ho digui així- cacicada?

Ja veuen que no exagerava quan parlava de tics autoritaris.
I, després, hi ha l'anunci, no-anunci de la supressió del requisit
de català a tota la funció pública. No n'han tingut prou amb
eliminar el requisit del català a la sanitat pública sinó que, a
més a més, han optat ara en aquests moments -la digestió del
pacte amb VOX-, precisament, per suprimir o per anunciar ja...,
anunciar, no, voldríem que ens ho aclarís, quin és el calendari
d'implantació de la supressió del català a la funció pública?
Quin procediment seguiran? I, fonamental, ho faran des de
l'acord sindical, o açò tornarà ser una altra imposició, on resulta
que el diàleg quedarà al marge de tot, i seran decisions
clarament ideològiques en relació amb una concepció
d’aquestes illes, que no hauria de ser?

I en matèria de funció pública, vostè també n’és la màxima
responsable, ha fet algunes referències, però també buides de
contingut, com ha estat bàsicament la seva intervenció, don per
fet que vostès aprovaran l'oferta pública del 2023, m’ho pot
confirmar? Si és així, quins seran els criteris que aplicaran? Ens
podria explicar la planificació dels diferents processos que es
troben en marxa i quan tenen previst implantar el curs obert i
permanent?

I després, i ja acab, hi ha els incompliments dels seus
compromisos electorals i d'investidura, un dels quals és evident,
la gratuïtat dels 0-3 anys per a tothom, quan resulta que ni a
guarderies ni a escoletes particulars açò serà possible. Per quin
motiu han incomplert aquest compromís electoral i
d'investidura? Quantes famílies...

LA SRA. PRESIDENTA:

Sr. Pons, hauria d’anar acabant...

EL SR. PONS I PONS:

... Sra. Consellera, quedaran fora d'aquestes ajudes, si ens ho
pogués explicar.

I en el cas, i el darrer incompliment, és el de la LOMLOE.
Evidentment, aquí el mateix conseller ha reconegut...

LA SRA. PRESIDENTA:

Sr. Pons, ha complert el seu temps.
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EL SR. PONS I PONS:

... -acab, acab-, ha reconegut que l'aplicaran i que l'únic que
faran serà complementar amb nota numèrica els resultats que hi
pugui haver. Per quin motiu, finalment apliquen la LOMLOE?

LA SRA. PRESIDENTA:

Sr. Pons podrà continuar després, al seu torn de rèplica.

EL SR. PONS I PONS:

Acab, Sra. Presidenta, gràcies. Per quin motiu, Sra.
Consellera, acabaran aplicant la LOMLOE, ho podem saber,
Sra. Consellera, per quin motiu açò serà així? I, per tant, ja
veu...

LA SRA. PRESIDENTA:

Se li ha esgotat el temps, Sr. Pons, em sap greu...

EL SR. PONS I PONS:

..., sí, acab, gràcies. La consellera té temps il·limitat, hi sol
haver una qüestió de cortesia, on un o dos minuts més als
portaveus és normal que es puguin deixar...

LA SRA. PRESIDENTA:

Sí, però ja duim més d’un minut. Sr. Pons, té vostè,
després...

EL SR. PONS I PONS:

Per tant, jo demanaria que, en tot cas, que pugui ser. Duim
10 minuts i 40 segons, Sra. Presidenta.

LA SRA. PRESIDENTA:

Em sap greu...

EL SR. PONS I PONS: 

I jo demanaria que no comencéssim amb aquesta manera
d’establir aquest rigor. Moltes gràcies.

LA SRA. PRESIDENTA: 

Gràcies, Sr. Pons. Em sap greu, però els terminis són els
terminis i ens hem passat, ja, un poquet.

A continuació, tendrà la paraula la Sra. Ribas del Grup
Parlamentari VOX, per un temps de deu minuts.

LA SRA. RIBAS I MARINO:

Buenos días a todos los asistentes a esta sesión de la
Comisión de Asuntos Institucionales y Generales, que cuenta
hoy con la presencia de la consejera de Presidencia y
Administraciones Públicas, y todo su equipo, a quienes
agradezco su comparecencia para informarnos sobre las

directrices generales de la acción de gobierno en sus áreas de
responsabilidad.

Aprovecho hoy también para felicitar públicamente a la
consejera por su nombramiento, así como al resto de personas
que han sido nombradas en las diferentes direcciones generales
y en la secretaría general, para llevar a cabo la gestión de las
materias que esta consejería tiene atribuidas.

Nuestra formación confía en que la gestión que llevará a
cabo el Gobierno autonómico será beneficiosa para los
ciudadanos de Baleares, también desde la Consejería de
Presidencia y Administraciones Públicas, por supuesto, porque
precisamente una de las funciones que tiene atribuidas es el
cumplimiento de los compromisos que este gobierno
autonómico ha adquirido con la ciudadanía y, entre ellos, los
que figuran plasmados en el acuerdo de investidura entre el
Partido Popular y VOX. 

Las 110 medidas que recoge dicho acuerdo son, sin duda,
muy necesarias para permitir un desarrollo económico óptimo
y una sociedad próspera, pero también para respetar la
integridad de los derechos y las libertades de los ciudadanos
que habitamos estas islas. 

En concreto, en cuanto a las medidas que afectan a esta
consejería, querría destacar algunas de ellas, que esperamos
sean objetivos prioritarios. En primer lugar, es necesaria la
correcta y eficiente gestión del dinero de los ciudadanos de
Baleares y la transparencia y buen gobierno, esos deben ser los
signos distintivos del nuevo gobierno autonómico, tal y como
consta en el punto 49 del acuerdo de investidura, y así es como
nos lo ha transmitido hoy la consejera. Por lo tanto, estamos
ante un buen inicio de legislatura contando con un gobierno
que demuestra con la estructura de esta consejería, a la que dota
de una dirección general de Coordinación y Transparencia, que
apuesta decididamente por ello. 

En este sentido, invito a la consejera a que nos informe si
tiene su consejería previsto contratar una auditoría de cada uno
de los organismos, empresas y entes públicos de forma que se
puedan eliminar aquellos que no reporten beneficios claros para
la ciudadanía y supongan un gasto superfluo o innecesario,
duplicado o con fines ideológicos, para garantizar la máxima
eficiencia del gasto en aquellos que continúen. Y eso es
precisamente lo que hicimos constar en el punto 50 del acuerdo
de investidura. Por tanto, si puede adelantarnos algo sobre ello,
entiendo que solo lleva dos meses, así que tampoco espero un
análisis muy exhaustivo, pero tal vez sí que puede dar alguna
pincelada, orientarnos sobre ello. 

Es importante también promover el método de concurrencia
competitiva a fin de garantizar la transparencia y la libre
competencia frente al modelo de concesión directa de
subvenciones. De este modo garantizamos que todas las
subvenciones concedidas respondan al interés general de los
ciudadanos de Baleares y no a criterios ideológicos, como
venía siendo habitual hasta ahora con el anterior gobierno de
izquierdas, durante ocho años hemos padecido algo muy
diferente. Y nosotros, precisamente, recogimos en ese acuerdo,
en el punto 51, que se promueva este método de concurrencia
competitiva. Esperamos también que sea esa la línea general

 



ASSUMPTES INSTITUCIONALS I GENERALS / Núm. 2 / 13 de setembre de 2023 13

del nuevo gobierno e invito también a la consejera a que nos
comente su valoración al respecto. 

Esta consejería cuenta también en su organigrama con el
Ente Público de Radiotelevisión de las Islas Baleares. Nosotros
también plasmamos en nuestro acuerdo que apostamos por un
modelo de radio y televisión pública que sea racional con la
coyuntura económica y unos contenidos que reconozcan la
pluralidad de la sociedad de las Islas Baleares en su conjunto,
que favorezcan la concordia y que respeten los valores
constitucionales, apostando por programas de producción
propia elaborados por empresas con arraigo en nuestras islas,
tal y como plasmamos en el punto 52 del acuerdo. Por tanto, si
nos puede también valorar este apartado, este contenido, y si va
a ser así, si la consejería realmente apuesta por estos programas
de producción propia elaborados por empresas con arraigo en
las Islas.

También querría mencionar el punto 53, dado que el
portavoz del Grupo Socialista ha tratado el tema de las
transferencias de competencias a los consejos insulares, en
donde precisamente acordamos estudiar las duplicidades
competenciales existentes entre los consejos insulares y el
Gobierno de las Islas Baleares, con el objetivo de mejorar la
eficiencia administrativa, modificando, si resultase preciso, la
Ley 4/2022, de 28 de junio, de consejos insulares. También
podría ser oportuno que la consejera nos informase sobre su
voluntad de cumplir este acuerdo y en qué términos se está
planteando su ejecución, si es que ya ha tenido tiempo. Porque,
insisto en que somos muy conscientes de que en apenas 70 días,
que creo que ni llega, no podemos tampoco exigir que se
cumplan todos los objetivos que ya hemos marcado para toda
la legislatura, evidentemente. 

En cuanto a la memoria democrática, que ha desaparecido
como dirección general, es también una buena noticia y un paso
previo a la esperada derogación, o así esperamos, de la Ley
2/2018, del 13 de abril, de memoria y reconocimiento
democrático de las Islas Baleares, tal y como prevé el acuerdo
en el punto 48, dado que queremos buscar siempre la
reconciliación evitando la manipulación histórica y el uso
partidista de las víctimas y del drama del enfrentamiento civil.
Sí, en cambio, debemos avanzar para facilitar la recuperación
de personas fallecidas, sin discriminaciones por motivos
ideológicos o religiosos, y eso es algo que nuestra formación
siempre ha dejado muy claro, y así se plasma también en el
acuerdo de investidura. 

Igualmente, también es importante evitar la destrucción de
monumentos y elementos históricos procurando su correcto
mantenimiento y su conocimiento dentro del contexto histórico.

Y, por último, quería referirme a la sociedad civil, que
también esta consejería tiene un papel muy importante dado
que tiene una dirección general de Relaciones Institucionales,
que es la que articula estas relaciones con la sociedad civil,
prioritariamente, también el resto de consejerías,
evidentemente, porque creemos que, efectivamente, es muy
importante estar cerca de la sociedad civil, saber lo que
demandan los ciudadanos, no alejarnos, que los despachos no
nos hagan estar en esa nube que al final hace que se apliquen
políticas que no quiere la ciudadanía, como venía ocurriendo,

por cierto, con el gobierno de la Sra. Armengol hasta ahora y
durante ocho años, y, por tanto, para dar respuesta a la
ciudadanía es importantísimo escuchar y saber qué es lo que
demanda la sociedad. Precisamente hemos comprobado como
con estas primeras medidas que se han adoptado por parte de
la Sra. Marga Prohens y el Gobierno de Baleares, se han
adoptado una serie de medidas que han tenido una muy buena
respuesta en la ciudadanía. Al contrario de lo que vaticinaba la
izquierda, no ha habido una contestación social en contra de las
medidas adoptadas, sino todo lo contrario, han sido muy bien
acogidas todas ellas, y creo que eso es fruto de tener los pies en
la tierra, de haber hecho mucha calle, de no estar encerrado en
un despacho y de estar muy en contacto con la ciudadanía y con
la sociedad civil. 

Muchas gracias. 

LA SRA. PRESIDENTA:

Moltes gràcies, Sra. Ribas. Ara té la paraula la Sra. Ramon,
del Grup Parlamentari MÉS per Mallorca, per un temps de deu
minuts.

LA SRA. RAMON I SALAS: 

Gràcies, presidenta, moltes gràcies. Bon dia, diputats i
diputades. Gràcies, consellera, per haver-nos explicat aquest
full de ruta i a tot el seu equip per haver comparegut. 

Evidentment, entenc aquesta anàlisi i aquest full de ruta de
manera global, però jo em centraré a demanar aspectes més
concrets de totes les polítiques que volen dur a terme aquesta
legislatura i, sobretot aquelles que nosaltres, com a MÉS per
Mallorca, com a grup parlamentari, consideram que són
importants per a la ciutadania i els veïnats i veïnades de les
Illes Balears. 

La Conselleria de Presidència té entre les seves funcions el
suport a la Presidència del Govern, com heu explicat, de les
Illes Balears, la coordinació de les polítiques que es duen a
terme, i, a parer meu, la més important és vetllar per la
comunió i la transversalitat de totes les polítiques que afecten
els veïnats i veïnades. I, en aquest cas, les polítiques d'igualtat
entre homes i dones consisteixen en la posada en marxa de
mesures compensatòries tendents a eliminar aquelles
discriminacions per raó de sexe que limiten a dones i homes
d'oportunitats d'accedir i desenvolupar-se amb igualtat a
qualsevol àmbit, ja sigui el polític, el social, el  laboral,
l’econòmic, el cultural, l’afectiu, l’educatiu, etc. I aquestes
polítiques es poden concretar en aplicar la transversalització de
la perspectiva de gènere en totes les actuacions; promocionar
la igualtat i la no-discriminació de sexe i gènere; la lluita i la
prevenció contra les violències masclistes i de gènere; fomentar
els usos dels temps basats en la conciliació de la vida laboral,
familiar i personal; visibilitzar la diversitat sexual i la identitat
de gènere. I si la Conselleria de Presidència és la que ha de
vetllar per aquesta transversalitat, la meva pregunta primera és:
quin és el motiu pel qual s'elimina la Conselleria d'Igualtat i
s’adscriu l’IBDona a la Conselleria de Serveis Socials?

També, a més, aquesta conselleria, com s’ha dit i s’ha
explicat abans, bé, aquesta conselleria ha assumit la Direcció
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General de Coordinació i Transparència, les tasques de
memòria democràtica, i m’agradaria recordar que fa cinc anys,
per unanimitat, es va aprovar la Llei de memòria democràtica
a les Illes Balears, i des de llavors s'han recuperat els cossos de
227 víctimes del franquisme i se n'han identificades 34, una
tasca que sempre hem dit que ha arribat tard, però, tot i així, la
justícia i la memòria han guanyat. S'han obert fosses per tancar
ferides i, malauradament, un dels acords programàtics entre
VOX i PP és la derogació d'aquesta llei i -com hem explicat- a
l'estructura de govern no apareix una direcció general de
memòria democràtica i les funcions les assumirà una altra
direcció general. La meva pregunta és: podria confirmar si
derogaran aquesta llei?

I, entre les moltes iniciatives i tasques posades en marxa
que queden pendents, ha dit vostè que sí que s'executaran i la
meva altra pregunta és: es posaran en marxa iniciatives noves
que venguin de la mà de les entitats memorialistes? I si
continuaran amb les tasques d'eliminar de la via pública tota la
simbologia d'enaltiment del franquisme i la recuperació de les
persones desaparegudes?

Després, en una de les coses en què sí que coincidim
fermament, i jo en haver estat batllessa i ser propera... o haver
estat a una administració tan propera com és un ajuntament,
l'administració ha de ser un espai àgil, proper als ciutadans i
que pugui donar solucions, com vostè deia, a la ciutadania, en
aquest cas, la Direcció General de Funció Pública té una tasca
imprescindible i fonamental, i m’agradaria fer-li quatre
preguntes.

La primera, aquest darrer any ens hem vist abocats a aquest
procés d'estabilització, que encara està en marxa, i era per saber
més o manco gairebé en aquest temps quin percentatge podem
dir d'estabilitat hi ha hagut, de places, a les diferents
administracions.

Una, que en aquesta coincidim també amb el portaveu del
Grup Socialista, que, evident... i ahir en vàrem parlar en
profunditat en el plenari, és si pot assegurar que el català no
serà eliminat com a requisit en cap cas per accedir a la funció
pública d'aquesta comunitat autònoma.

I recordem també que aquesta conselleria va dissenyar un
pla de corresponsabilitat i era per saber si aquest pla de
corresponsabilitat seguiria adscrit a aquesta conselleria, si
seguirà endavant o si canviarà de conselleria o es canviarà de
pla o simplement no es durà a terme.

I en parlar d’aquesta proximitat, que els serveis a la
ciutadania com més propers als ciutadans més àgils i eficaços
són, també una pregunta era saber si aquest govern té plantejat,
planificat, transferir les competències que queden per transferir
als diferents consells insulars.

Quant a la Direcció General d'Emergències també
coincidim que la coordinació i l’impuls de les polítiques de
seguretat és imprescindible que tenguin una visió global, és
fonamental per a la seguretat de tothom, del ciutadà, dels
veïnats, de les veïnades, però també dels mateixos professionals
i l'administració. I a les Illes Balears tenim diferents cossos que
duen a terme aquesta tasca, però una de les reivindicacions que

s'han fet des del nostre grup és que l'Estatut d'Autonomia deixa
clar en el seu article 33 que la comunitat autònoma pot crear i
organitzar un cos de policia propi en el marc de la legislació
estatal, d'acord? I era per saber si aquest govern té pensat fer un
estudi o fer passes per crear aquest cos i demanar les
competències a l'Estat.

I quant a Protecció Civil, n'ha fet una pinzellada, però
també era per saber si aquest cos, que es de manera voluntària,
s'integraria o es podria arribar a integrar dins aquesta
coordinació d'Emergències de les Illes Balears. 

I quant a les relacions europees i de política exterior, si
podria tal vegada ampliar un poc més les relacions que hi haurà
de cara a l’oficina de Brussel·les, les beques de formació que
hi pugui haver, la relació que hi haurà amb les cases balears
exteriors, ja sigui als països sud-americans, etc. 

I tenint en compte que enguany celebràvem el 40è
aniversari de l'Estatut d'Autonomia, era la pregunta de per què
a l’organigrama de govern no apareix o s'elimina l’Institut
d'Estudis Autonòmics. 

I, per acabar, vostè ha dit que, evidentment, ara executen els
pressuposts que els deixaren el 2023 i que prioritzaran, per
suposat, que és el que fan uns pressuposts, prioritzar les
polítiques quant als pressuposts del 2024. Era per saber si
podria explicar un poc quines direccions es veuran més
agreujades amb retallada de pressupost i quines es veuran
incrementades de cara al 2024, si és que ja heu començat a
plantejar aquesta qüestió.

Moltes gràcies.

LA SRA. PRESIDENTA:

Moltes gràcies, Sra. Ramon. Ara té la paraula el Sr.
Castells, del Grup Parlamentari Mixt, per un temps de deu
minuts. 

EL SR. CASTELLS I BARÓ:

Moltes gràcies, Sra. Presidenta. Bon dia, Sra. Estarellas,
benvinguda a aquesta casa que, evidentment també és la seva.
Vull donar-li públicament també l'enhorabona i desitjar-li el
millor i èxits en la seva gestió, a vostè i al seu equip.
Evidentment, nosaltres som aquí per fer oposició, però, bé,
potser tal vegada hi ha... més o manco coneix la nostra praxi
parlamentària, però nosaltres venim a fer una oposició
constructiva i sense por d’arribar a acords en tots aquells temes
en els quals pugui haver-hi acord, tot i que, evidentment, no li
he d'amagar que l'escepticisme sobre la possibilitat d’arribar a
acords hi és, no? 

Jo fa poc em vaig entrevistar amb la presidenta i ja li ho
vaig dir, abans que fos presidenta ja em vaig entrevistar amb
ella, després de ser presidenta la possibilitat d'arribar a acords
ha disminuït a mesura que governau, no? Per tant, bé..., en
principi l'esperança no s'ha de perdre mai i, per tant, doncs,
aquí serem per debatre en tots aquells temes que crèiem que
valgui la pena, sobretot assenyalar aquells temes en els quals
creiem que el Govern va mal encaminat.
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Jo, respecte de la seva intervenció, que jo entenc, i que fins
a cert punt puc compartir la crítica que li ha fet el Sr. Pons,
però, per altra banda també entenc -i li ho agraesc- que hagi
estat una intervenció d'alguna manera breu i resumida, perquè
si haguessin entrat molt al detall  tal vegada seria l'hora de
dinar i encara seríem aquí, per tant, entenc que tindrem ocasió
de parlar amb més profunditat de diversos temes. 

Jo n’he assenyalat sis que no ho sé... diguéssim, alguns em
preocupen, alguns són crítiques obertes, els altres són dubtes,
no? I començaré pel primer tema, la transparència. Vostè ha fet
èmfasi, ha parlat de gestió transparent, ha dit que es basaran en
els fets, no en paraules buides, no?, i vull fer referència que
vostè i jo vam ser notícia durant l'estiu, que s'havia contestat la
primera pregunta escrita que s'havia fet en el Parlament que
l’havia feta el que li parla i la resposta l’havia feta vostè, i li
vull dir, sense cap ànim de retret, però només perquè vostè
entengui que jo li demani que faci honor a les seves paraules,
jo li vaig demanar una cosa tan simple com: quines objeccions
havia posat el Govern de l'Estat a la Llei de Reserva de la
Biosfera. Vostè em va fer la típica resposta, Sra. Consellera,
que no és cap resposta, simplement no em va respondre.

Per tant, és clar, que vostè ara aquí em vingui a parlar de
transparència quan vostè nega a un diputat una informació tan
bàsica, tan simple com quines són les objeccions que ha trobat
el Govern de l'Estat a aquesta llei, i vostè m’amaga la
informació, perquè vostè em contesta: “Això es discutirà a
l'àmbit d'aquesta comissió com s’ha fet sempre”.

Escolti, soc un representant del poble, és que no tinc dret a
saber el que el Govern de l'Estat li ha tramès a vostè? Jo li ho
dic amb aquest to, jo soc una mica vehement, però li ho dic
amb tota cordialitat, li deman que, per favor, rectifiquin, si això
és una inèrcia que tenen a la seva conselleria, que la rectifiquin
perquè no em sembla justificable de cap de les maneres.

Aprofito per repetir-li la pregunta: quines objeccions ha
posat el Govern de l'Estat a la Llei de Reserva de la Biosfera?

Després vostè, en segon tema, ha parlat de la unitat
acceleradora de projectes, que ens sembla una idea
suggeridora. He entès que aquesta unitat acceleradora de
projectes faria feina en projectes de totes les conselleries,
m'imagino, doncs, que, projectes importants que quedin
encallats, aquesta unitat s'encarregaria de desbloquejar-los. La
idea és molt suggeridora, però jo també som, tinc..., vostè és
una professional de l'administració i jo no, per tant, vostè podrà
contestar amb molt més coneixement de causa, però, bé, primer
m'agradaria saber: qui és el titular d'aquesta unitat? Quin rang
tindrà aquesta unitat, perquè el nom aquest d’“unitat”, doncs
bé,  a la pàgina web està molt bé, però ja sabem que en les
relacions entre diversos òrgans de l'administració hi ha un
principi de jerarquia que sol ser útil per resoldre problemes i
per desencallar-los precisament?

I, després, bé, vostè, com pensa que es podran accelerar els
projectes? Perquè, és clar, com sempre diem aquí, el paper ho
aguanta tot, però després, bé, escolti, quan hi ha un problema
que necessites un informe d’una altra administració, per molta
unitat acceleradora de projectes que tenguis, si no ets capaç que

aquella altra conselleria emeti l’informe doncs aquell projecte
queda encallat.

I després, també, quina dotació de personal pensa donar a
aquesta unitat, perquè ja li dic, una línia a una pàgina web és
gratuïta; és clar, si vostè... aquesta unitat ha de fer feina, doncs
l'haurà de dotar de personal, i, per tant, m'agradaria saber si
aquesta idea suggeridora  realment va de bo o només és aquesta
línia a la pàgina web. 

Després, una tercera idea, que és un element que he trobat
a faltar a la seva intervenció, va sobre avaluació i qualitat. Crec
que jo soc el diputat que més vegades he posat damunt la taula,
en les dues legislatures que fa que soc diputat, el tema de
l'avaluació de les polítiques. En aquesta comunitat autònoma no
hi ha avaluació de les polítiques, no n’hi ha, es prenen
decisions, jo això ho he criticat del govern anterior, per tant, és
a dir, ja no és que em posi la venda antes de la herida, diguem,
sap? És a dir, es prenen decisions com, per exemple, en el seu
dia duplicar el professorat d'anglès i després ningú no es
preocupa de saber si ha millorat el nivell d'anglès. 

Llavors, per tant, això és un tema que, almenys des del punt
de vista de la retòrica, estic molt d'acord amb vostès, estic
totalment a favor que es lluiti contra l'excés de burocràcia, que
es lluiti a favor de la simplificació administrativa i que hi hagi
una avaluació de les polítiques públiques, però per fer això, és
clar, es necessiten també organismes per fer-ho. 

Vostè, entenc que m’ha parlat de simplificació
administrativa dins de Funció Pública, si ho entès bé. És a dir,
això ja m’ho contestarà, a mi m'agradaria saber exactament
totes les polítiques de modernització, de simplificació
administrativa, exactament on seran ubicades dins la seva
conselleria, quina importància els donarà? I només dir-li que tot
el que vagi en aquesta línia tendrà el nostre suport entusiasta i
que els punxaré per aquí també, perquè, evidentment, crec que,
per exemple, qualsevol decret del Govern hauria d'anar amb un
últim capítol sobre avaluació, que s’ha de fer al cap d'uns anys,
de quins resultats ha donat aquest decret.

Quart tema, emergències i interior. Jo, en la línia del que li
ha dit la Sra. Ramon, crec que grans... molts dels problemes
que tenim, que sempre parlam de la seguretat en aquesta
comunitat autònoma es resoldrien amb un instrument, que està
previst a l'Estatut d'Autonomia, a l’article 33, que és un cos
propi de policia. Jo, quan parlo d'això, sempre surten els
senyors de VOX i fins i tot els del seu partit, que diuen, que
només pensen... només tenen al cap els mossos d'esquadra.
Escolti, oblidin-se dels mossos d'esquadra, nosaltres necessitam
un model de policia propi perquè tenim un problema gravíssim
de seguretat; tenim un problema gravíssim que vostès el saben
perfectament, que és que tenim un gran problema de
fidelització dels agents dels cossos estatals de policia. I si
nosaltres tenguéssim un cos de policia propi, evidentment
transferit per l'Estat i dotat per l'Estat, com s’ha fet a les
comunitats autònomes que tenen un cos de policia, nosaltres
podríem ajudar aquests ajuntaments tan petits, que no és que els
costi dotar de policies, és que no en tenen -és que no en tenen-,
i tenim un problema de mancança d'agents de policia que
podríem suplir amb un cos de policia propi, amb un personal
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que seria funcionari de la comunitat autònoma i que estaria
fidelitzat en aquesta comunitat autònoma.

Vaig ràpid perquè, evidentment, no em puc estendre,
tindrem ocasions de parlar d'aquesta idea, que crec que no és ni
nacionalista ni regionalista ni res d'això, és servir als ciutadans.

Així com la transferència de l'administració de Justícia. Sra.
Consellera, l’administració de Justícia funciona molt malament
en aquesta comunitat autònoma, els ciutadans d'aquesta
comunitat autònoma ja no van a la justícia, si no és davant d'un
cas flagrant, perquè, és clar, perquè et donin una solució al cap
de dos o tres anys realment, s'ha dit moltes vegades, la justícia
quan és lenta no és justícia. I aquí també tendríem la
possibilitat..., però també un problema: fuga de funcionaris.
Ningú no vol venir a fer de funcionari a la comunitat autònoma,
per què? Perquè -ens ho explicava el president del Tribunal
Superior de Justícia de les Illes Balears l'última vegada que va
venir aquí- i en aquest cas, en el cas dels jutges no hi podríem
fer res perquè és un cos estatal, però els cossos auxiliars,
d’administratius o auxiliars administratius, doncs podrien ser
transferits a la comunitat autònoma, podrien ser dotats per
funcionaris de la comunitat autònoma que estarien fidelitzats
aquí, i almanco una part important del personal de justícia seria
personal que estaria estabilitzat aquí, i això donaria més
regularitat a les feines de l'administració de justícia, que és un
tema en què mai no pensam i crec que hi pensam poc, la gent
es queixa poc, i que realment fa que la percepció que té el
ciutadà del funcionament de l'administració o dels serveis que
li dona l'administració sigui molt pobra.

A part de tot el que li he dit -i acab amb el darrer tema-, el
que més m'ha preocupat, Sra. Consellera, és el tema de les
relacions amb la Unió Europea. Jo crec que realment vostès,
com a Govern, no són conscients de l'important que són les
polítiques europees en aquesta comunitat autònoma. I la prova
és, perquè, és clar, la importància que vostès li donen a
l’escalafó, al rang, a la jerarquia del seu govern està claríssim,
una cosa que era una direcció general ara ho han convertit en
una línia, a una web, perquè dintre de la Direcció General de
Relacions Institucionals hi ha una línia que diu “Acció
Exterior”, que jo no sé si això és un servei, un negociat, una
sots-direcció general, no sé què és, però veig que és molt poca
cosa. I molts dels problemes que tenen els ciutadans de les Illes
Balears estan condicionats per polítiques que es decideixen a
Brussel·les. 

I això em sembla que..., quan fa que som a la Unió Europea,
des de l'any 1986?, em sembla que després d’entre 30 i 40 anys
que som a la Unió Europea ja hauríem de saber com a govern
autonòmic que les coses que es decideixen a Brussel·les ens
afecten molt. I, per tant, jo crec, Sra. Consellera, que és un gran
error, i ja veu que no li he volgut criticar altres elements de
l'estructura, perquè pens que vostès tenen tot el dret a
organitzar el Govern com vostès considerin, però crec que
haurien de donar molta més importància a això.

I també m'agradaria que vostè em digués quins aspectes de
la política europea vostè troba que, des de la comunitat
autònoma, s'haurien de treballar per poder resoldre problemes
que afecten els ciutadans de les Illes Balears.

LA SRA. PRESIDENTA:

Sr. Castells, hauria d'acabar.

EL SR. CASTELLS I BARÓ:

He acabat, Sra. Presidenta. Moltes gràcies.

LA SRA. PRESIDENTA:

Moltes gràcies. Ara té la paraula la Sra. Gil, del Grup
Parlamentari Popular, per un temps de deu minuts.

LA SRA. GIL I MEMBRADO: 

Hoy es mi primer día en el Parlamento y la verdad es que
vengo con mucha ilusión, con respeto y con orgullo para servir
a todos los ciudadanos de Baleares. 

Dicho esto, nos complace escuchar de boca de la consellera
que se abre un nuevo período, al fin, un periodo de cuatro años
de transformación de la administración, una administración
próxima, eficaz, eficiente, al servicio del ciudadano, de los
funcionarios y de los trabajadores públicos.

En la necesidad coincido con el Sr. Castells. 

En cuanto a la Dirección General de Coordinación y
Transparencia, estoy convencida de que será un puntal en el
cumplimiento de los acuerdos del programa de gobierno, que
es el acuerdo de los ciudadanos de Baleares y que se está
materializando ya en hechos y no en palabras. Es evidente, con
el escaso margen de tiempo transcurrido desde la conformación
del Govern, la cantidad de promesas que se han puesto en
marcha. El Sr. Pons dice que cuesta arrancar, yo creo que este
gobierno ha arrancado con creces. No voy a entrar en todas las
cuestiones que ha planteado, pero, bueno, a efectos de la tabla
comparativa del impuesto de sociedades, hoy se publica en
prensa una comparación entre comunidades autónomas y solo
pagan menos Cantabria y Galicia. Es cierto que se tramitará
como un proyecto de ley y se podrán introducir todas las
enmiendas correspondientes, así que puede estar tranquilo, Sr.
Pons.

Y es que frente a facturas sin pagar y expedientes sin
resolver, ha llegado el momento de dar soluciones y no de
plantear conflictos estériles. 

En cuanto a la aceleradora de proyectos, realmente creo que
es una buena iniciativa y creo que va a suponer un soplo de aire
fresco, consellera, destruyendo los muros de burocracia que
hacen imposible el emprendimiento a cualquier ciudadano de
Baleares. Es necesario que cuando un ciudadano llegue a una
ventanilla todos los resortes de la administración se pongan en
marcha para que su proyecto sea un éxito. Frente a la maraña
legislativa y la burocracia es urgente agilizar los trámites entre
el ciudadano y la administración.

Por otro lado, en cuanto a las relaciones institucionales con
el Parlamento, son fundamentales. Y hago hincapié en lo que
ha comentado del fomento en las relaciones con la
administración municipal puesto que es la más cercana al
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ciudadano, siempre respetando las particularidades de cada isla
y de sus administraciones, defendiendo por supuesto los
intereses autonómicos frente a España y frente a la Unión
Europea, aquí sí que le agradecería, consellera, que incidiera un
poquito más en ¿cuál es la política del Govern en este hecho en
concreto?

 Es necesaria una política de proximidad que fomente el
diálogo, la cercanía y la disposición de quien más lo necesita,
que es el ciudadano. 

En materia de función pública, se trata de poner en valor la
tarea del personal, pero también de garantizar su seguridad
jurídica, su estabilidad laboral y, por supuesto, garantizar su
eficacia y eficiencia, y es que los funcionarios no solo viven de
aplausos.

Es necesaria una modernización y una actualización de la
administración. Todo ello en estrecha sincronía con el EBAP.

Sobre seguridad la tasa de criminalidad en Baleares se sitúa
en 64 delitos por cada 1.000 habitantes, según balance del
Ministerio del Interior de 2022. Ello implica que la tasa
aumentó un 24% y es la más alta de España. En Palma, la tasa
de criminalidad es de 83 casos por cada 1.000 habitantes.
Dentro de los municipios de más de 20.000 habitantes, otras
localidades que superan la media balear son: Alcúdia, Calvià,
Eivissa, Sant Antoni de Portmany y Sant Josep de Sa Talaia.

Los ciudadanos estamos asfixiados por la ocupación, por el
incivismo, por los grafitis, incluso por el tránsito descontrolado
de bicicletas y patinetes que campan a sus anchas. Es
imprescindible y urgente revertir esta situación. ¿Para qué? Me
agrada haber escuchado los proyectos de la consellera en
relación a reforzar la seguridad, porque la seguridad no tiene
precio, esta es la herencia que recibimos y yo no estaría tan
preocupada de una policía autonómica, sino de reforzar los
Cuerpos y Fuerzas de Seguridad, que es lo que nos hace falta,
es decir, contar con seguridad en las calles.

Luego, por otra parte, el Sr. Pons ha hecho referencia a la
falta de independencia -sé que hay una comisión aparte,
específica, de IB3-, pero es cierto que al fin y al cabo eso, es
decir, es un ente que depende de esta conselleria, por lo tanto,
sí que me gustaría un poco referirme a esta falta de
independencia que ha cuestionado en el caso en que, bueno,
pues las cosas cambiaran. Parece que tienen mucho miedo,
pero, bueno, yo le diré que el Sr. Manresa, que es director
general de IB3, es un cargo público nombrado y revalidado por
el pacto y que, tras 8 años, quizás haya llegado el momento de
hacer cambios; enrocarse y aferrarse al sillón es nocivo para
muchas cosas, para el día a día, para el ciudadano, para la
cadena y para los trabajadores, que están empantanados en un
proceso de internalización, que está paralizado.

Le recuerdo, Sr. Pons, que el PSOE también, en 2015,
cambió la ley, precisamente, para elegir al Sr. Manresa, de dos
tercios de la Cámara, pasamos a tres quintos. Bueno, como es
comprensible, no podemos obviar que en su momento el Sr.
Manresa, ya que usted habla de independencia, se negó a
cumplir el acuerdo alcanzado por los partidos en relación a las
intervenciones en el debate. Los candidatos..., bueno,

concretamente lo que se hacía era transgredir los turnos de
cierre y de apertura, en beneficio de la Sra. Armengol, como
todos sobradamente saben. En ese momento los candidatos
expresaron un gran malestar, incluso la Asociación de
Periodistas pidió un perfil contrastado, solvente e
independiente.

Luego, otro de los sucesos -a mi modo de ver- tristes, fue el
veto a Radio y Televisión Española y Fibwi Televisión, en este
caso, el objetivo era un anuncio de la Sra. Armengol, de que
315 trabajadores de la empresa privada pasarían a ser..., bueno,
que gestionan servicios informativos, pasarían a ser
trabajadores públicos. En este caso, a Fibwi Televisión
directamente se le prohibió acceder a la sala, y a Radio y
Televisión Española se le echó; los motivos alegados fueron:
masificación de persones en el interior, que era una reunión
privada, cuestiones operativas, que casi todos los espacios de
IB3 son delicados y reducidos, y que nos  encontrábamos en
una hora complicada.

Yo, de las reacciones de los portavoces me quedaría con la
de la diputada de MÉS per Menorca, que dijo que se
proyectaba una imagen que no es buena porque, al final, la
información pertenece a la sociedad y no al medio público, y
que era un día de celebración importante y ha quedado
enturbiado o ensuciado por esta situación.

El portavoz del comité de empresa de los servicios
informativos de IB3 afirmó que, tras 3 años de lucha a favor de
la internalización, los trabajadores están quemados,
carbonizados, cansados, hartos y decepcionados con este
Govern de izquierdas.

Por lo tanto, yo creo que, al margen de poner en duda la
independencia, creo que lo que urge es una auditoría de la
situación del ente, urgente, y conocer la situación contractual
y en qué situación se encuentra el proceso de internalización.

Otro de los temas a que se ha aludido es en relación a la
lengua catalana. Y yo les diría que tuvieran calma, que -como
ha dicho la presidenta en muchas ocasiones- esta no va a ser
una legislatura de confrontación lingüística; ha afirmado que el
Govern garantizará los derechos lingüísticos de todos, pero
también la asistencia sanitaria y que, por supuesto, cumplirá
con el Estatut d’Autonomia. Y es que los derechos no son
ilimitados, no hay ningún derecho ilimitado, y este Govern está
trabajando y trabajará en la cobertura de plazas de difícil y de
muy difícil cobertura para cubrir la falta de empleados
públicos, como los sanitarios.

Es decir..., yo sí que le recordaría también las
manifestaciones en su momento de Manuel Palomino, que nos
dijo que la implantación y la exigencia de un determinado nivel
de conocimientos de catalán en cada categoría profesional o
subgrupo dificulta aún más captar profesionales cualificados y
consolidar el empleo fijo, y postergar todas las medidas que
puedan dificultar la prestación de la asistencia sanitaria, es
necesario. Es especial, relevante, eximir de los requisitos de
conocimiento del catalán debido a la insuficiencia de
profesionales. Entonces, yo le preguntaría, Sr. Pons, ¿qué
calendario tienen ustedes para esta exención? ¿Cómo lo
hicieron, a ojo?...
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(Se sent una veu de fons inintel·ligible)

... Sí, pero es justamente lo que usted le ha preguntado a...

EL SR. PONS I PONS:

Sra. Presidenta, crec que estaria bé...

LA SRA. PRESIDENTA:

Sí, perdoni...

EL SR. PONS I PONS:

... que li expliqués a la portaveu del Partit Popular que a qui
interpel·la és a la consellera de Presidència.

LA SRA. PRESIDENTA: 

En primer lloc, em sap greu, som un poc novelles, tant la
Sra. Gil, com jo, la primera, Sr. Pons, però vostè, que és un
veterà, sap que abans d'intervenir ha de demanar la paraula, no?
Això, en primer lloc. 

EL SR. PONS I PONS:

Li deman la paraula, Sra. Presidenta.

LA SRA. PRESIDENTA:

D’acord, l’accept. Si em deixa, li faré... del que sí m’han
informat, Sra. Gil, que la compareixença, avui, és per fer precs
i observacions a la Sra. Consellera, per tant, sí que pot fer
insinuacions al que ha comentat, però com a opinió, no fer
preguntes als diputats. És així? És així, Sr. Lletrat?

Idò, si li sembla bé, les preguntes i observacions de cara a
la consellera.

Disculpi, Sr. Pons.

LA SRA. GIL I MEMBRADO: 

Bueno, pues, solo le pediría calma, y, bueno, el Govern
acaba de empezar y, por supuesto, garantizará los derechos
lingüísticos de...

(Se sent una veu de fons inintel·ligible)

... es para la consellera.

Gracias, presidenta.

LA SRA. PRESIDENTA: 

Gràcies a vostè, Sra. Gil, i disculpau els incidents, però jo
crec que n’hem d'aprendre un poquet tots. Perdoni, Sra.
Amanda, també. 

Idò ara sí que hem acabat amb el primer torn
d’intervencions per part dels diferents grups parlamentaris. Té
la paraula la Sra. Consellera.

LA SRA. CONSELLERA DE PRESIDÈNCIA I
ADMINISTRACIONS PÚBLIQUES (Antònia Maria
Estarellas i Torrens):

Moltes gràcies, i intentaré respondre. Jo també som novella,
si em deix qualque cosa, m'ho dieu a la segona intervenció i, si
no..., doncs, bé, agraesc molt personalment les actituds de
molts de vostès, avui, i el seu també grau de comprensió i
empatia a una primera compareixença i a una primera posada
en funció.

A mi, Sr. Pons, m'ha faltat saber si el Sr. Puigdemont
pactarà amb el PSOE a Madrid, perquè ha estat aquí, una
clarividència, que s’ha de tenir..., per una part, no arrancam,
per altra part, s’exigeix que tenguem, per altra part, es critica
que prenguem mesures. A mi m’agradaria saber a veure el
PSOE on està ubicat en aquests moments; o hem fet massa via
i prenem mesures que creen indefensió, o resulta que no
arrancam i estam paralitzats i, per tant, fem malbé a aquesta
comunitat.

Però jo li dic una cosa, sincerament, i des del respecte que
li tenc, que és molt, Sr. Pons, saben com han deixat la
comunitat autònoma? Ho saben? És que a mi el que més em
dol, em dol moltíssim, perquè jo ara duia uns anys que era fora
de la política, la veritat, i vivia les mesures des d'una altra
banda i, a més ho he de dir, des d'una certa distància del món
diari de la política, hi ha una desafecció tan grossa que crec que
hauríem de fer tots un pensament, i la veritat que va ser una de
les coses que em va costar per tornar fer una passa, però quan
he vist tot el que hi havia per fer, tot el que va quedar, tot el que
he patit com a ciutadana, el que he patit com a empleada
pública, aquests anys, la veritat és que em varen fer tomar.
Quan la Sra. Prohens em va cridar i em va dir: vine; li vaig
haver de dir que sí. I em costa el llenguatge, tota la resta ho
tenc claríssim, tenc claríssim tot el que vostès han deixat
damunt la taula, i és molt.

I l’hi ho dic i em dol, i sap per què em dol? Perquè..., amb
tot el respecte, que jo som d'aquí i tenc molta estima a tot el
partit, a més, que crec que té una funció molt important, jo
esper molt des del Grup Socialista, a tots els nivells, crec que
ha de ser un partit amb una essència d'estat que falla en aquests
moments. I ho dic des del dolor, com a consellera i com a
ciutadana.

Vostè em diu: no tenim mesures; després, a una altra
referència, ens han seguit tot el programa electoral fil per
randa, ens han seguit tots els acords de VOX fil per randa, que
ens el tiren en cara cada dos per tres. Això és el nostre full de
ruta, el nostre full de ruta ja està escrit. Per suposat, a mi que
em diguin al cap de dos mesos d'haver arribat a una conselleria,
de conformar equip, qui sap aquest full de ruta del primer punt
al darrer, del qual tenim quatre anys per executar, avui se’n fa
responsable.

Vull dir, crec que el full de ruta està fet. Crec que el que
hem de fer és acomplir un acord de governabilitat, ens cansam
de repetir-ho i ho diem. Cap d'aquests grups polítics no va voler
donar suport a un moment donat al Partit Popular per
conformar un govern, que tenia majoria suficient per fer-ho i on
moltes vegades n’hi havia prou amb una actitud més dialogant
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i positiva de cap a vostès; diàleg que ara ens exigeixen a
nosaltres, transparència que ens exigeixen a nosaltres, tot el que
en aquest moment s’exigeix, quan era el moment de parlar no
ho feren. 

Dit això, en segons quins temes que vostè ha posat damunt
la taula, crec que no ens hem amagat; és a dir, ahir ja hi va
haver intervencions, ahir ja es va fer el posicionament del
Govern en moltes matèries, per tant, crec que no és el meu
motiu avui repetir qualque cosa que han dit els meus companys
de Consell de Govern. Ja vàrem parlar de l’Oficina
anticorrupció, ja s'ha parlat de diversos temes que crec que, si
volen ho torn a repetir, però el vicepresident ahir ja va dir que
s'eliminava l’Oficina anticorrupció i hem de fer un full de ruta
d'aquesta eliminació. Però no ho va dir ara, fa mesos que el
Partit Popular, quan no tenia opció de govern, ja denunciava la
parcialitat d’aquesta oficina.

Vostès ho volen viure com torna la corrupció. Bé, el seu
partit tampoc no pot donar moltes lliçons en temes de
condemnes en temes de corrupció. Nosaltres ho veiem des del
punt de vista de l’oportunitat que totes les matèries que fa
aquesta oficina seran assumides, no es preocupi, seran
assumides per diferents àrees. El personal, per suposat, no es va
contra el personal, es va contra el que realment s’ha fet amb la
utilització d'aquesta oficina. 

A partir d'aquí, a poc a poc, amb diàleg, parlarem amb els
consells insulars, parlarem amb els ajuntaments. Tenim un
equip, sempre ho hem dit, molt municipalista, els directors
generals coneixen de primera mà quines són les mancances i les
fortaleses realment de l'administració més directa que es la
municipal, i tota la nostra acció de govern sempre anirà, primer
de tot, i és un compromís, a donar eines a les administracions,
en aquest cas el Consell de Menorca, que és el que està també
més pròxim pel fet de les nostres illes, i als ajuntaments, perquè
les polítiques que apliquem siguin realment eficaces.

Per una altra part, tema IB3, que també ha estat... o la ràdio,
o jo li dic IB3, però, bé, ens entenem tots. En el tema d’IB3
nosaltres no anam contra la independència de l’ens, només
faltaria, no anam contra la falta de..., ni volem controlar un ens,
no és la feina d’aquest govern, no és la feina d’aquest govern
controlar la imparcialitat, ni controlar quines són les línies que
ha de tenir a nivell -per dir-ho de qualque manera-, programàtic
o editorial l’ens, no és la nostra. Però la nostra obligació és
donar estabilitat a l’ens, i ens l’han deixat totalment desvestir;
és a dir, ens trobam... no hi ha ningú! No hi ha ningú! El Sr.
Manresa va a la seva, no ho sabem, no respon. Després resulta
que no hi ha ni gerent, és a dir, la gerent que hi havia se’n va
anar cansada, se’n va anar esgotada, la seva gerent se’n va anar
esgotada, perquè no hi havia manera, teníem un ens en què no
hi ha ni un director de recursos humans, amb totes les
categories professionals fora cobrir, teníem un ens que jo no sé
ni quasi quasi a qui demanar explicacions.

Personalment no tenc res contra el Sr. Manresa, ho he de
dir, de fet, no el conec, he parlat una vegada amb ell, no he
tengut relació directa amb ell, sempre m'ha paregut que havia
tengut una trajectòria professional correcta, però, bé, per
ventura també ell ha de decidir un poc cap on vol anar, cap on
vol anar.

Però sí sé també, i així permeti’m que ha estat un tema
recurrent, que vostès es vanaglorien de moltes coses: deixaren
signat un acord d’internalització del personal, el qual, és clar,
per suposat nerviós, que no havíem arribat i ja demanava a
veure què passava amb ell. I jo deman: per què estaven
nerviosos i demanaven des del minut zero reunions i això per
veure què passava amb ells? Perquè això és l’únic que feren, un
acord, internacionalitzam. I? Molt bé, jo ara hi puc anar, podem
fer un Consell de Govern i dir qualsevol cosa, i si no hi ha un
informe darrera, si no hi ha tancat realment el que suposa un
procés d'internalització..., perquè, com poden imaginar tots els
diputats d'aquesta sala, hi ha qualque cosa rere això, hi ha part
de l'estabilitat, hi ha un compromís econòmic, hi ha unes certes
prerrogatives que es donen al personal que no estaven
contemplades. 

Per tant, varen dir, hem anat, hem acabat el procés
d'internalització. No, senyors, no, senyors! I com aquests, hem
trobat un parell d’acords, perquè aquí quan aixeques qualsevol
cosa, hi ha qualque cosa, hi ha qualque cosa, hi ha acords,
moltíssims, passats pel Consell de Govern, molts. Què hi havia
darrera? Perquè les voluntats no s'expressen només amb
paraules, hi ha d'haver el contingut darrera. I aquesta és la que
ens trobam cada dia. 

Per tant, molt bé, vostè pot trobar que tenc... no ho sé, som
prudent. Em sap greu, hi ha gent que és grandiloqüent, hi ha
gent que vendrà i farà una magnífica exposició, vendrà..., però
no, intent que quan dic qualque cosa sigui perquè ve suportada
per qualque cosa. Perquè el que més em dol és repassar i
repassar, i repassar promeses, repassar actuacions que després
no s'han acabat de formalitzar; i com aquestes en tenim prou.

Es pot queixar del 0-3, que en deixam fora. Ja hem fet més
que vostès. Vostès no ho  tenien ni pressupostat; és a dir que
s'ha de seguir fent feina, que les guarderies s’han d'anar, que
s'ha de seguir en la línia, que hem de mirar que s'arribi al
màxim, que l’aposta és per arribar al cent per cent. És igual, és
que ja hem fet més que vostès. La gratuïtat en 0-3 no la tenien.
Per tant, si això li sembla malament, ho digui. Què fem un
greuge? Vostès els feien pitjors, nosaltres almenys ja hem
ampliat una part important de la cobertura, cosa que vostès no
feien.

El requisit de català, que ja vaig dir ahir en plenari que
supòs que serà prou recurrent, el compromís és fer-ho amb
l'Estatut d'Autonomia a la mà. Amb l’Estatut d'Autonomia a la
mà, té tres punts: la llengua pròpia -supòs que el coneixen tots-,
tendrà, juntament amb la castellana, el caràcter d'idioma oficial,
clarament. Totes dues tenen el dret de conèixer i d’usar-la i
ningú no podrà ser discriminat per causa de l'idioma, i les
institucions de les Illes Balears garantiran l'ús normal i oficial
dels dos idiomes i prendran les mesures necessàries per
assegurar-ne el coneixement i crearan les condicions que
permetin arribar a la igualtat plena de les dues llengües quant
als drets dels ciutadans de les Illes Balears.

Compromís, a part, a més del pacte que tenim amb VOX,
només faltaria, que aquest compromís l’hem assumit totes les
formacions. 
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Ja ho vaig dir ahir, ahir només vaig posar un exemple, dic,
vostès han fet les exempcions com els ha anat bé i en el
moment que els ha anat bé, ja la feren a l’àmbit sanitari, amb el
qual estic totalment d'acord, si falten sanitaris hem de donar un
paquet de mesures i si això també ajuda, doncs, també ajuda
que venguin i captar professionals, crec que la salut és primer.

A partir d'aquí, que s'hagi d'eliminar el requisit de català?
Doncs, no sé, supòs que han de fer maneig d'aquesta bandera.
En aquests moments no ens hem posicionat a cap lloc, ho han
fet uns diaris, si vostès dels diaris agafen una part que diu sí i
l’altra que diu no, per suposat agafen la que vostès volen. Per
tant, res, però tampoc no faríem res més perquè és així, els ho
vaig dir ahir, a un procés d’interinatges en el qual els
funcionaris de carrera estaven prou enfadats amb aquests
motius, és que els funcionaris de carrera tots tenim nivells, fins
i tot gent com jo, que jo vaig començar molt joveneta a aquesta
comunitat, -per suposat m’he format en aquells moments, hem
evolucionat tots-, no se'ls va exigir ni el requisit, ni tan sols se'ls
va valorar. I tu dius, per què aquesta discriminació? Per què
vostès varen voler fer aquesta exempció? Supòs que qualque
motiu hi havia, però no donin lliçons que sembla que totes les
seves decisions han estat les correctes i les que nosaltres
aplicarem és perquè tenim unes ganes de persecució o estam
presos d'un pacte. 

Bé, vostès els han dut amb molta normalitat els pactes i per
ventura de qualcun teníem qualque cosa a dir en aquesta
normalitat de pactes.

Bé, Sra. Diputada de VOX, li agrada molt la seva
compareixença, estic convençuda que haurem de fer feina de la
mà, i estic convençuda que ho farem de manera correcta i sense
grans drames que puguin convulsionar  aquesta comissió.

Efectivament, el primer que hem fet, i per això jo dic que
primer, abans de començar a prendre segons quin tipus de
decisió d’importància, hem de saber on som; ja es varen
anunciar per part del vicepresident econòmic unes auditories
que ja estaven planificades, però s’han ampliat perquè puguin
fer-se a tot l’àmbit sobretot de tots els ens instrumentals, per
saber en quin moment estam, com estam, si estan sanejats, que
es..., més que res per ànim de persecució, per també saber
quines són les mesures que s'han de començar a prendre dins
cadascuna.

L’ens de Radiotelevisió també es troba pendent d’'aquesta
auditoria. I, bé, a partir d'aquí la idea era posar-les en marxa
dins el setembre, en què s'havia de fer el concurs, posar-les en
marxa, i jo crec que ha de ser un bon punt per començar a
prendre decisions de cara, com dic, als pressuposts del 2024,
que és realment on nosaltres podrem plasmar les nostres
iniciatives.

Allò de racionalitzar, això em sembla cabdal, racionalitzar
i analitzar quines duplicitats hi ha, què fem cada un, més que
res per optimitzar els recursos, perquè al final jo sempre dic
que no crec que sigui tan important qui executa la competència
com qui la pot fer de manera més eficient, i ens trobam amb
duplicitats, amb coses, per exemple, els cossos de seguretat,
bombers, bombers Palma, bombers tal... Les peticions al final
són les mateixes i jo crec que el que s'ha de fer són meses

realment serioses on es puguin discutir realment com
reorganitzam segons quins temes i deixar-nos un poc de
personalismes que qualque vegada, com dic jo a tothom, el
personalisme de vegades ens pot, i mirar quina és la manera
més eficient perquè arribin els recursos als ciutadans.

M'ha parlat també de la memòria democràtica, no hi ha res
a dir, ja també s'havia comentat, aquest govern aposta per la
continuació de la Llei de fosses, així estava recollit i així se
seguirà fent. Qualque diputat m'ha demanat més, si volen, faig
quatre cèntims d'aquesta Llei de fosses, bé, la Llei de fosses,
bé, agrair molt a Memòria Democràtica de Mallorca, que
realment ha estat una de les grans impulsores d'aquest pla i se
li ha de reconèixer des d'aquí la feina, perquè crec que han estat
els vertaders impulsors, i el Govern el que ha fet és donar
suport a una gran feinada que tenien feta de molts d'anys i amb
rigor.

Des de la Direcció General de Coordinació s'executa el Pla
IV de fosses, i en aquests moments es troba pendent del
columbari, i supòs que s’avança, si de cas després vol qualque
coseta més en concret, i nosaltres ja vàrem manifestar la nostra
intenció de continuar amb tot el que hi havia quant al
columbari, quant a mantenir les paraules, la pàgina web on es
poden contar les seves experiències, on poden escriure les
cartes. En fi, no aturam res del que estava previst en aquest IV.

I el que hem de fer ara és renovar la... estam ja... hem
procedit a demanar els canvis lògics que hi ha d’haver en
aquesta comissió de seguiment i valorar, de la mà de tots, quina
continuïtat hi pot haver i, per suposat, qualsevol actuació que
amb rigor pugui sortir i que es pugui determinar d'aquella
comissió serà duta endavant des de la Direcció General de
Coordinació.

Després m'ha demanat també..., bé, si hay algun punto..., a
la segona part me’ls dieu.

MÉS per Mallorca, també hem parlat de la igualtat entre
homes, dones, etc., i m'ha demanat també pel Pla de
corresponsabilitat. Aquest pla, fet des d’Igualtat, se n'ha anat a
la Conselleria de Família i Afers Socials, s’ha passat..., se n'ha
anat cap a la seva direcció general, depèn del Ministeri
d'Igualtat i serà a través d'aquella conselleria que el duran cap
endavant.

Però, bé, jo personalment i com a consellera de Presidència,
personalment crec en la igualtat, que s'ha de fer feina en la
igualtat real entre homes i dones; està clar que dins la funció
pública executam plans d'igualtat, cada conselleria i cada ens
públic té un responsable d’execucions d’aquest pla que
començarem en el quart i sempre hem manifestat totalment el
nostre total rebuig contra les violències masclistes. 

El cos de policia propi, que m'han demanat els dos grups de
MÉS, la veritat que no està dins el full de ruta d'aquest Govern.
Apostam més pel reforç de tots els cossos en general de
seguretat, amb especial de les policies locals. Creiem que
també els ajuntaments són molt receptius a tenir una policia
local dotada, pròxima a ells, perquè són els que també de
manera més directa coneixen la realitat de cadascun dels
municipis i les problemàtiques on poden intervenir, perquè
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sempre les figures dels cossos de seguretat es veuen com una
figura només de ordre i jo crec que fan més, hi ha molts de
policies tutors, hi ha molts d’altres tipus de figures que el que
fan és interactuar per millorar i per llançar també missatges de
convivència entre tota la ciutadania. 

Per tant, el cos de policia local propi no està damunt la taula
i sí que s’aposta per Protecció Civil, que ja està dins la Direcció
General d'Emergències, fer-la una part important d’aquests
cossos d’intervenció i tenir... mirar de manera directa quines
són les necessitats que poden tenir als diferents municipis a
mesura que els pressuposts pugui dotar-los d'aquesta eina.

Quant a la política europea, que també ha estat un tema
recurrent en les diferents intervencions, vull manifestar dues
coses: aquest govern, per suposat, o sigui, la política europea
és bàsica i és una llàstima que molts ciutadans no la percebin
com un ordenament que ens afecta al nostre dia a dia. Apostam,
com sempre s’ha fet, i jo crec que ha estat objecte de
continuïtat a tots els governs que han passat amb diferents
colors polítics, aposta per tenir una presència al Comitè de
Regions, de fet, dia 11, si no vaig malament intervé la
presidenta com a responsable, i ocupar fòrums on es parli d'un
dels temes que crec que més ens preocupen a tots que és la
insularitat. Llavors la insularitat ha de ser clau i per això
enguany a totes les propostes que els puguin semblar bé per
ajudar a assumir el repte que suposa la insularitat per als que hi
vivim, i més nosaltres, que tenim aquestes triples insularitats
que encara ens agreugen més.

Però, com dic, he dit que ens trobàvem en un procés de
revisió, per això pot semblar que està un poc diluïda dins una
direcció general, com ho diríem?, a mi m'ha cridat l'atenció
també, perquè quan vàrem començar a analitzar un poc aquest
tema, i en podríem parlar també prou, ens trobàrem que s'havia
desmantellat com a tot, per dir-ho de qualque manera: teníem
una oficina a Brussel·les, la qual s'havia reformada, 600.000
euros a pagar, no sé a quants d'anys, buida, buida!; és a dir, una
oficina a Brussel·les on no hi ha cap representant, ni ningú -ni
ningú- que hi sigui de manera permanent, no hi havia ningú de
manera permanent en aquesta oficina; hi havia normalment un
tema becaris que sempre hi havia hagut en marxa, no s'havien
renovat els becaris, de fet, hem procedit ara a la seva renovació,
que, per suposat, no podran començar fins al 2024. Per tant,
l’oficina estava, molt bé, arreglada, però buida, sense... això.

Després es va posar en marxa realment, el que era el Centre
Balears Europa s'havia reconvertit en la fundació FIBAE, la
Fundació d'Accions Exteriors, i aquesta fundació també estava
buida -buida-, és a dir, el personal que hi havia de la fundació
s’havia derivat a fons europeus, Associació General de Fons
Europeus, i s’havia derivat a la Direcció General de Fons
Estratègics. Per tant, no hi havia ningú, una RLT aprovada,
però..., com tot, aprovat, sense fons i sense cap tipus d'actuació.
I el personal que quedava realment era l’antic personal de la
Direcció General d'Acció Exterior, que tenen una dotació, els
serveis, que són els que realment fan tot el tutelatge de l’Europe
Direct, tot el tutelatge que sempre s’ha fet d'aquesta matèria.

Però, és clar, en aquests moments aquest govern es planteja:
quin model fem? Hem de potenciar la fundació, amb la qual ja
avanç que hi ha una part d'aquesta fundació que no s'hi està

d'acord, no crec que aquest govern vulgui tenir oficines per tot
el món, acció exterior no és competència, nosaltres hem de
tenir representativitat, hem d’estar amb les comunitats
autònomes, hem de ser dins Europa, però no tenir ambaixades,
jo aquest model d’ambaixades pels diferents punts crec que no
és lògic, hem de tenir lobbies, hem de tenir gent,
acompanyaments en les mateixes realitats.

Per tant, què trobam? Doncs, que es feia la mateixa feina
que s'havia dels anteriors governs, a través d’una direcció
general on pràcticament va inventar una FIBAE, però que no
estava en funcionament i, si no, digui’m on funcionava, i es fan
les polítiques que sempre s'havien fet amb Europa, amb una
oficina, que ara dotarem, que ara li donarem impuls, que hi
estarem..., perquè hi estic totalment d’acord, hem de saber tot
el que es mou a Europa perquè realment... I en aquests
moments qui l’empra, doncs, òbviament és el Conseller
d'Agricultura, perquè, com vostès saben, ara ens trobam amb la
“daixona” espanyola, i nosaltres hi tenim com a comunitat
autònoma, la nostra àrea és agricultura. Per tant, en aquests
moments hi ha un funcionari, és un cap d'àrea de la Conselleria
d'Agricultura, de la qual jo venc d'allà, per tant, és un tema que
crec que us puc dir de primera mà, que se’n va anar cap allà
perquè no hi havia personal ni ningú que volia anar a aquesta
oficina, i fet que es compatibilitzava en aquest moment donat
nosaltres tenim la part de representació en el tema d'agricultura,
hi ha un funcionari i es dóna tota la cobertura des de l’oficina
cap allà. Una oficina que encara no he tengut temps de veure i
que hi aniré pròximament. 

A partir d'aquí, al Grup Parlamentari Mixt agraesc
moltíssim, el convit a venir a veure l’expedient, vostè quan
vulgui, vengui i parlam del tema de la Reserva de la Biosfera.
És ver  que en aquell moment vaig fer una pregunta, va fer una
resposta molt, molt (...), que supòs que era la mateixa, perquè
era la mateixa que li havia fet el Grup Socialista anteriorment,
si no vaig malament. No?, doncs era la mateixa resposta que
s'havia fet, no sé on no va arribar, però en aquells moments que
no m'hi vaig capficar tant en aquells moments, però l’acompany
que si vol saber quines són les discrepàncies, doncs, em
compromet a fer-les-hi arribar.

A partir d’aquí, agrair l'actitud.

Després, la unitat acceleradora de projectes, que ha estat un
altre dels temes que han plantejat damunt la taula, precisament
jo deia que, per suposat, hi ha una idea del que ha de ser
aquesta unitat, formada segons els projectes que entrin, perquè
poden ser projectes de conselleria, també hi pot haver qualque
projecte d’iniciativa privada que sigui bo per a la comunitat
autònoma, s'estudia en aquests moments quins tipus de perfils,
intentarem sempre que sigui amb mitjans propis, és a dir,
funcionaris qualificats que s'inscriguin a aquest projecte, a
aquesta unitat acceleradora, i la idea és que no quedi impulsar,
impuls.

El que no ens podem trobar és que hi havia tots els doblers
que venien del fons de regeneració, pràcticament estam a punt
de perdre’ls perquè hem de tenir justificats projectes que ni tan
sols en aquests moments estan començats, és a dir, això és el
que no pot passar. Per tant, hem de dotar aquesta unitat
acceleradora de projectes del personal que faci falta i necessari,
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amb adscripcions, per això tenim Funció Pública, per dur-los
endavant. 

A partir d'aquí, simplificació administrativa, es crea una
comissió de simplificació administrativa transversal de tot el
Govern, que penjarà de la Direcció General de Coordinació i,
a partir d'aquí tot anirà de la mà, ha d'anar de la mà la part de
modernització, que també està molt vinculada ja a una direcció
general que hi ha de simplificació administrativa, que també va
molt de la mà de modernització i, a partir d'aquí, doncs, serà
transversal i dependrà de la Direcció General de Coordinació.
Tot el que hi pugui aportar, li ho agrairé. 

Agrair molt al Grup Popular la seva seva intervenció, crec
que amb el que hem parlat més o manco (...). I no es preocupi,
les quintades són bones, les quintades són bones perquè hi ha
d’haver regeneració política dins les institucions, perquè de
paraules i de grandiloqüents en tenim molts; de gent que faci
feina i que conegui la realitat per ventura anam més escassos. 

Moltes gràcies.

LA SRA. PRESIDENTA:

Moltes gràcies, Sra. Consellera. Idò passarem ara a...

EL SR. CASTELLS I BARÓ:

Disculpi, Sra. Presidenta. Aquí.

LA SRA. PRESIDENTA.

Ai!, perdoni.

EL SR. CASTELLS I BARÓ:

Puc dir una cosa molt breu?

LA SRA. PRESIDENTA:

Sí.

EL SR. CASTELLS I BARÓ.

No, només avisar que m'hauré d'absentar, perquè ara
començarà la Junta de Portaveus, i em sap moltíssim greu, no
és cap mena de desconsideració cap a la consellera, però som
un grup molt petit i hem de ser a la Junta de Portaveus.
Simplement que quan em torni tocar no podré intervenir,
perquè no hi seré. Gràcies.

LA SRA. PRESIDENTA:

D’acord, moltes gràcies. Tendrem ocasió..., bé, la directora
també se’n va a la Junta de Portaveus, bé, jo avui m’excús, hi
anira el company. D’acord.

LA SRA. RIBAS I MARINO:

Le pido la palabra, Sra. Presidenta, para manifestar que, al
igual que ocurre con el representante del Grupo Mixto, nuestro

grupo también..., bueno, tengo que ausentarme de la sala per
acudir a la Junta de Portaveus a la misma hora.

Muchas gracias a la consejera y a todo su equipo por haber
acudido.

LA SRA. CONSELLERA DE PRESIDÈNCIA I
ADMINISTRACIONS PÚBLIQUES (Antònia Maria
Estarellas i Torrens):

Muchísimas gracias.

LA SRA. PRESIDENTA:

Moltes gràcies, Sr. Castells i Sra. Ribas, per les seves
intervencions.

Continuarem, idò. El primer torn de rèplica és per al Grup
Socialista, el Sr. Pons, en un termini de cinc minuts.

EL SR. PONS I PONS:

Moltes gràcies, Sra. Presidenta. Sra. Consellera, jo puc
entendre que vostè em digu, miri, no em faci explicar el full de
ruta de tots els projectes que farem aquesta legislatura perquè
açò té un nivell de complexitat que en aquests moments
encara..., però dels anuncis fets, d’acord?, dels anuncis fets
aquí els hauríem de demanar que ho expliquin, com ho faran i
quan ho faran. Vostès han anunciat que, sí, eliminaran l'Oficina
anticorrupció, li he demanat com i quan i de quina manera, i no
em sap respondre? Vostè ha anunciat que volen -després en
parlarem-, la destitució del director d’IB3 -la destitució del
director d’IB3-, com i per què? Com ho faran açò i de quina
manera? I no m’ho ha sabut explicar.

I després han obert el meló del català a la funció pública, i
tampoc no ho han sabut explicar, Sra. Consellera, ni aquelles
promeses, ni aquells anuncis que han fet ja al començament de
la legislatura resulta que compareix a aquesta comissió i no és
capaç de detallar res. I fa referència als seus anuncis als mitjans
de comunicació, que són ambigus -diu- en alguns casos. I els ho
demanam aquí i no em sap vostè respondre. Permeti’m que ens
quedem més preocupats del que ja hi estàvem. 

Jo li he dit, hi ha mig govern que no funciona, mig, perquè
hi ha cinc consellers que encara no han explicat propostes.
Expliqui-me-les les del conseller d'Indústria, quantes n'hem
sentides? Cap. I del conseller d'Agricultura...? vull dir, aquí
tenim diverses conselleries on no hi ha explicat per a res full de
ruta. I en aquesta part d'aquí, sí, preocupats, perquè dins els
cent primers dies aquest govern ja hauria de funcionar a les
totes. Què tenim encara? Una quinzena d’alts càrrecs que no
estan ni tan sols identificats? Per tant, sí que ens preocupa.

Després en tenim un altre mig que va sobreaccelerada, la
Conselleria de Territori és un exemple clar. Què ens preocupa?
Sí. Vostè no ha explicat, de tota la intervenció que ha fet ara de
més de trenta minuts, no ha fet absolutament cap referència a
les decisions d'Advocacia, a la idea de judicialitzar el debat
polític, el que representa renunciar al diàleg i a l’acord, a la
voluntat política per resoldre conflictes. No, ens anirem i
posarem al Constitucional al Govern d'Espanya. No,
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denunciarem davant la Fiscalia l'anterior govern, en lloc
d’asseure’s i de cercar espais d'encontre i de diàleg. No hi ha
fet cap referència, esper que, en tot cas, ara açò vostè ens ho
pugui dir, perquè sí que ens preocupa, perquè sí que ens
preocupa.

N'hi ha més, Oficina anticorrupció, d’acord, no sabem
objectius, no sabem tempus, els he demanat, no els té, no ens
explica com, però sí que ha contat que podem estar tranquils,
perquè les funcions de l’Oficina anticorrupció seran assumides
entre les diferents conselleries per part del Govern, he entès
açò, que vostè deia açò? No deia açò. Bé, idò ens mirarem, en
tot cas, l’acta així com ho ha explicat, però açò és el que en tot
cas he entès, si ens ho pogués tornar detallar: d’on penjaran les
funcions de l'Oficina anticorrupció, qui les realitzarà i
desenvoluparà, ja que sí que -açò m'ha quedat clar- aquestes
funcions algú les farà. Per tant, sí que estaria bé que vostè ens
ho pogués detallar i ho poguéssim conèixer.

De la mateixa manera que, una vegada escoltada la Sra. Gil
i escoltada també vostè, Sra. Consellera, no em queda altre
dubte, vista la crítica desaforada que hem sentit aquí cap al Sr.
Manresa, de la voluntat que tenen vostès, efectivament, per
controlar IB3, per convertir IB3 en el que va ser a l'època de
Jaume Matas, que és un instrument a les seves ordres. Per què?
Perquè resulta que el president que hi ha ara no fa les feines
com a vostès els agradaria. I què és la independència d'un
organisme, sinó açò, sinó la capacitat de tenir autonomia per
poder fer el camí, amb independència, del que representen les
voluntats i les prioritats del Govern de les Illes Balears? La
seva cara i el seu posat ho expliquen tot. Sí, ha d'estar a les
ordres d’aquest govern. I açò és una equivocació, perquè és
devaluar la qualitat democràtica d'aquestes illes i, per tant,
davant d'açò, evidentment, nosaltres ho criticarem, ho
qüestionarem de manera repetida. 

I ens sembla greu, Sra. Consellera, el tarannà respecte de
com entenen vostès açò, l'eliminació de l'Oficina anticorrupció,
ara veurem d’on pengen les funcions que fa, o de la part d’IB3.

I després aquí també ha comparegut i..., és a dir, de ver que
no saben si eliminaran el català de la funció pública, de ver que
no ho saben? Llavors, ens preocupen encara més. I vostè és la
Consellera de Presidència, i vostè és la Consellera de
Presidència, i ho ha d'explicar, si ho farem o no ho farem.

SRA. PRESIDENTA:

Sr. Pons, hauria d’anar acabant.

EL SR. PONS I PONS:

Sí, gràcies, Sra. Presidenta. Per una qüestió de cortesia,
sabent que la consellera de Presidència té temps il·limitat, si no
li importa, li demanaria...

LA SRA. PRESIDENTA:

El Reglament és el Reglament.

EL SR. PONS I PONS:

Moltes gràcies, Sra. Presidenta, pel seu afavoriment del
diàleg en aquesta comissió. He acabat.

Gràcies, Sra. Presidenta.

LA SRA. PRESIDENTA:

Sr. Pons, ens hem passat, eh!, no... Em sap greu, no
s'ofengui amb mi personalment, jo acompleix el Reglament,
m'han dit cinc minuts, són cinc minuts. Li he dit vagi acabant,
i crec que ho ha d'entendre. Disculpi, si s'ha molestat.

Passam a la Sra. Ramon, pel Grup MÉS per Mallorca, i té
cinc minuts. 

LA SRA. RAMON I SALAS:

Moltes gràcies. Bé, gràcies per intentar almanco completar
alguna de les qüestions que he plantejat, evidentment, no totes
se m'han vist completades, entenc i entendreu que la nostra
tasca evident que ens toca aquesta legislatura és de control, i,
com ha expressat el Sr. Castells, evidentment, intentarem fer
totes les propostes que siguin possibles perquè, evidentment,
els que som aquí tenim una obligació i és que hem de vetllar
per la ciutadania de les Illes Balears i, en aquest cas, el nostre
grup ho farem.

M'han quedat -com he dit- una sèrie de preguntes sense
respondre, són preguntes que nosaltres consideram importants
i, en qualsevol cas, fonamentals de qualsevol acció de govern,
i tenint en compte aquest control que ens toca fer a l’oposició,
anirem al llarg de les comissions i de les sessions intentant
esbrinar i, sobretot -imprescindible, com he dit-, fer
proposicions perquè, si es veiés amb bons ulls, es puguin
incorporar a l'activitat diària. 

És vera que en la qüestió del canvi de la Conselleria
d'Igualtat no se m'ha contestat el per què. En unes altres
qüestions s’ha explicat..., vull dir què es faria però no els
motius pels quals..., tampoc no se m'ha donat resposta al sentit
en el qual aniran els pressuposts del 2024 o si de cas es veuran
agreujades direccions generals.

Però, vaja, la meva intervenció acabarà també estenent la
mà per intentar de qualsevol manera arribar..., de qualsevol
manera, sempre que sigui dins el nostre àmbit i amb les
polítiques que nosaltres consideram imprescindibles arribar a
acords per millorar la vida dels veïnats i veïnades de les Illes
Balears, i esperem que, també, amb les propostes que nosaltres
com a grup parlamentari puguem fer per introduir o que puguin
millorar aquells aspectes del dia a dia, perquè -com he dit
abans- l'administració és aquella que ha de ser al costat de la
ciutadania i li ha de facilitar el seu dia a dia i, en definitiva, la
vida de tots els ciutadans i ciutadanes que vivim aquí a les Illes
Balears.

Així que gràcies per haver comparegut. Nosaltres seguirem
insistents en aquelles qüestions que considerem indispensables
i l'acció de control al Govern serà aquella que tant els nostres
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també votants ens puguin indicar, com també la que creiem que
sigui la millor manera de dur a terme les polítiques.

Moltes gràcies.

LA SRA. PRESIDENTA: 

Moltes gràcies, Sra. Ramon. Té la paraula la Sra. Gil, del
Partit Popular, cinc minuts. 

LA SRA. GIL I MEMBRADO:

Gracias, presidenta. Me ha agradado escuchar de la boca de
la consellera sus respuestas, y las centraría en compromiso con
los ciudadanos, eficacia, responsabilidad y trabajo.

Me gustaría destacar de sus respuestas una serie de puntos,
en primer lugar, que ninguno podrá ser discriminado por razón
de lengua. En esta comunidad tenemos dos lenguas y ambas
deben ser respetadas y, en este sentido, me ha tranquilizado
escuchar su respuesta.

En cuanto a la memoria democrática, yo creo que debemos
tener tranquilidad, porque también, por las respuestas de la
consellera, la intención es dar sepultura a todas las víctimas de
la Guerra Civil y a sus restos.

En cuanto a IB3, creo que se ha ceñido a prudencia e
independencia. Sr. Pons, lo mío no ha sido una defensa sino
que más bien ha sido poner en duda la férrea defensa de la
independencia que usted ha defendido del Sr. Manresa.

También me parece importante hacer auditorías, no solo de
IB3, sino también del Ibsalut y de otros entes públicos, como
ha mencionado la consellera, no solo para conocer su estado,
sino también para atinar en los proyectos y para optimizar
recursos, que es fundamental.

También me ha gustado el dotar de herramientas a las
administraciones para que sean eficaces, eficientes, velar por
funcionarios y trabajos públicos, y siempre al costado, al lado
de la ciudadanía.

Me ha agradado escuchar también las respuestas en relación
a la, bueno, pues a tener un especial interés y hacer hincapié en
fomentar la igualdad real entre hombres y mujeres. 

También la necesidad de reforzar las Fuerzas y Cuerpos de
Seguridad, con especial atención a la Policía local. 

Y, por último, en cuanto a la política europea, también
considero y también me ha tranquilizado en ese sentido
escuchar que será una línea básica y fundamental para el día a
día de la conselleria, en beneficio del ciudadano, y me
complace conocer que está en la agenda del Govern.

Bien, sin más, pues nada, agradecerle la comparecencia en
esta comisión. 

LA SRA. PRESIDENTA:

Moltes gràcies, Sra. Gil. Idò, una vegada acabat el debat...
Perdón.

(Se sent de fons el Sr. Lletrat que diu: “No ha acabat, falta
la contrarèplica”)

Ai, perdón! Jo ja he acabat... Perdón, la contrarèplica...,
perdoni, disculpi Sra. Consellera.

LA SRA. CONSELLERA DE PRESIDÈNCIA I
ADMINISTRACIONS PÚBLIQUES (Antònia Maria
Estarellas i Torrens):

Moltes gràcies, presidenta, seré molt breu. El Grup
Socialista no ha escoltat res del que he dit, de tots els temes que
ha dit que no he respost, n’he parlat. De la meva boca no ha
sortit en cap moment el tema, personalment, que vulguem
carregar-nos el Sr. Manresa, no ha sortit de la meva boca, i no
es preocupi, que serà el Parlament -de la meva boca no ha
sortit- serà el Parlament el que triarà el pròxim director d’IB3,
això, només faltaria.

S'ha de fer una llei, perquè s'ha d'adaptar al sector públic, i
a partir d'aquí jo no tenc cap tipus d'interès a controlar
ideològicament IB3.

Vostès sí que en temes de comunicació qualque vegada han
fet també el que han volgut i han emprat les eines com han
volgut.

Tota la resta, la veritat que crec que ha estat respost ja
durant aquesta comissió.

Que el senyor d'Agricultura no ha dir res, també he dit que
en aquests moments tenim la presidència a la comunitat
autònoma en temes d'agricultura durant aquests sis mesos, per
tant, el senyor... a qui diem defensar a Europa i que estam a
prop d'Europa, idò el Sr. Simonet en aquests moments, a part
de les seves feines ordinàries, en té una més que és defensar...,
que, per cert, tota aquesta... he de dir que totes aquestes
decisions es varen prendre en el seu govern, a l’anterior govern,
no..., és a dir, nosaltres ens hem trobat amb aquesta presidència
en agricultura. Em sap greu que a vostè el molesti que sembla
que no té un full de ruta, però és que, per ventura, en té dues:
mirar a Europa el que podem aconseguir per millorar la PAC
i per millorar tot el que pot afectar tots els nostres pagesos,
motors d'aquesta comunitat com a sector primari, i
compatibilitzar-ho amb la posada en marxa de tot el seu equip,
que el té complet, per cert, el té complet.

Moltes gràcies, Sra. Ramon, jo no esper menys, esper una
oposició forta, m'agraden les propostes, m'agrada estudiar les
propostes; no sol ser una persona que sigui un no per endavant,
sinó que m'agrada el diàleg i no esper menys de vostè. Em sap
greu si qualque cosa ha quedat un poc diluïda, intentaré avançar
en tots els temes.

I per a la resta, dins el pressupost del 2024 començam a
tenir els primers esborranys i  no hi ha cap desequilibri de les
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direccions generals, ni es minva el pressupost d'aquesta
conselleria. 

I moltes gràcies, muchas gracias, per la seva aposta. Esper
també les propostes del Grup Popular, que de vegades és vera
que l'acció de govern ve en aquest cas suportada pel grup, però
sí que és vera que el Govern no ho sap tot i el Govern necessita
ajuda i també deman o oferesc les mans a tot el que siguin
propostes que puguin millorar aquesta comissió.

Moltes gràcies, presidenta. Moltes gràcies, membres de la
Mesa.

LA SRA. PRESIDENTA:

Moltes gràcies, Sra. Consellera. 

Ara sí que, una vegada acabat el debat, volem agrair la
presència de la Sra. Consellera de Presidència i
Administracions Públiques, la Sra. Antònia Maria Estarellas, i
a tots els seus acompanyants, el seu equip. 

Moltes gràcies als senyors diputats i senyores diputades per
les seves intervencions.

I no havent-hi més assumptes a tractar, a les 12:44 minuts,
s'aixeca la sessió.

Molt bon dia a tothom.
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